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"Śmierć jest dla nas szkołą życia" 

Nabożeństwo za 
tragicznie zmarłych 
pod Smoleńskiem 
W godzinach wieczornych odbyła się w Parafii 
Wniebowzięcia NMP w Śniadowie msza w intencji 
ofiar wypadku samolotu prezydenckiego pod 
Smoleńskiem. 

Proboszcz ks. Eugeniusz Sochacki w wygłoszonej 
homilii podkreślił, że ,,śmierć jest dla nas szkołą życia ", 
nawiązał do słów ks. Jerzego Popiełuszki w kontekście 
szacunku człowieka do człowieka, a także dostrzegania 
w drugim człowieku cech i działań pozytywnych a nie 
wyłącznie w oparciu o krytykę negatywną, o wy
strzeganiu się agresji wobec bliźnich. W słowie ks. 
Sochackiego nie zabrakło wątków osobistych ze spo
tkania z prezydentem Lechem Kaczyńskim na Jasnej 
Górze. 

Licznie przybyli mieszkańcy oraz przedstawiciele 
władz administracyjnych i samorządowych gminy, a 
także delegacje różnych instytucji, placówek 
oświatowych, poczty sztandarowe po mszy zebrali się 
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pod pomnikiem Jana Pawła II i po odśpiewaniu 

"Jeszcze Polska nie zginęła . .. " złożyli wieńce oraz 
wiązanki kwiatów, zapalono dziesiątki zniczy. 

Ks. Eugeniusz Sochacki na zakończeniu wyraził 

wdzięczność i podziękowanie parafianom oraz dele
gacjom za tak liczne przybycie. 

Msza św. w intencji ofiar katastrofy lotniczej pod 
Smoleńskiem odbyła się o tej samej godzinie również w 
kościele Parafii Szczepankowo. 

(dul) 
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Święto Pracy, a właściwie Międzynarodowy Dzień 
Solidarności Ludzi Pracy, popularnie zwany 1 Maja -
obchodzone jest od 1890 corocznie 1 maja. 

Święto wprowadzono w 1889 dla upamiętnienia wydarz~ń , które 
miały miejsce w pierwszych dniach maja 1886 r. w Chicago: ~ 
Stanach Zjednoczonych podczas strajku będące~o częsc~ą 
ogólnokrajowej kampanii na rzecz wprowadzenia 8-godzlnnego dnia 
pracy. Strajki w Chicago trwały już od połowy !utego 1886 r (.16 
lutego zaczął się strajk w fabryce maszyn rolniczych ~c~orml~k 
Harvesting Machine Company, zakończony lokautem) . DZlen 1 maja 
był kulminacją akcji robotniczych w całym kraju. Na czele de
monstracji w Chicago stała organizacja International Working 
People's Association i jej założyciel Albert Parsons. Uczestniczyło ~ 
niej 80 000 ludzi, liczbę demonstrujących robotników w całym stanie 
IIlinois policja oceniała w 1886 r. na ok. 610.000 osób. 
3 maja odbył się wiec przed fabryką McCormicka, zaatakowany 
przez policję, która otworzyła ogień do robotników, za~ij~jąc czt~ry 
osoby i raniąc dalszych kilkanaście . Na następny dZlen, 4 maja, 
zwołano wiec na placu Haymarket, wzywając do zemstx za zabltyc~ 
robotników. 1 maja jest nadal dniem wolnym od pracy. Swięto było I 

jest nadal obchodzone również w całej Europie. 
W Ameryce Północnej (USA i Kanada) święto pracy - Labour Day 
obchodzone jest coroczn ie w pierwszy poniedziałek września. W 
Niemczech tradycyjnie odbywają się w tym dniu manifestacje 
związkowców. 

1 maja Kościół katolicki obchodzi wspomnien ie świętego Józefa 
robotnika. Święto, proklamowane przez papieża Piusa XII, weszło 
do kalendarza liturgicznego w 1955 roku. Papież nadał w ten 
sposób religijne znaczenie świeckiemu , obchodzonemu na całym 
świecie od 1892 roku świętu pracy. W tym dniu Kościół zwraca 
uwagę na pracę w aspekcie wartości chrześcijańskich. Dzi~ń ten 
podkreśla szczególną godność i znaczenie pracy, a także do 
złożenia hołdu tym jej wartościom , które pozwalają stosunki między 
ludżmi ją wykonującymi oprzeć na zasadach p~koju ~p.~łeczne~o: 
dalekich od niezgody, gwałtu i nienawiści. 1 Maja Koscloł katolicki 
obchodzi święto św. Józefa - patrona ludzi pracy. (zd) 

~~~~----------] 
Od czterech lat 2 Maja obchodzimy w Polsce Dzień Flagi 

Rzeczypospolitej Polskiej . . 
Święto zostało wprowadzone na postawie ustaw.y z dnl~ 20 lutego 

2004 roku o zmianie ustawy o godle, barwach I hymnie Rzeczy
pospolitej Polskiej (Dz.U. 2004 nr 49 poz. 467). Senat RP w 
uchwale z dnia 12 lutego 2004 r. ustanowił dzień 2 maja Dniem Orła 
Białego . W wyniku decyzji Sejmu święto zmieniono na Dzień Flagi 
Rzeczypospolitej Polskiej . Jednocześnie 2 maja jest obchodzony 
jako Dzień Polonii i Polaków za Granicą.. . . .. . . 

Mimo, że Dzień Flagi Rzeczypospolitej Polskiej Jest sWlętem 
państwowym , 2 maja nie jest dniem ustawowo wolnym od pracy. I 
wydaje się, że właśnie dlatego większość rodakóvy postrzega ten 
dzień jako zwykły, będący przerwą między jednym (Swięto Pracy), a 
drugim (Święto Konstytucji 3-go Maja) dniem świątecznym. (zd) 
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społeczno-polityczne , prawa i obowiązki mieszkańców państw~ 
oraz zasady organizacji jego władzy. Utrzymana w duchu epoki , 
stanowiła wybitny dokument polskiego Oświecenia . Była próbą na
prawy dotychczasowych słabości Rzeczypospolitej i zawier~ła 

rozwiązania będące odzwierciedleniem ówc~esnych pr:ą?ow 
politycznych, polskich dezyderatów reformatorskich oraz mozliwo
ści . 

Treści zawarte w Konstytucji były doniosłe na miarę epoki , ale i 
ostrożne oraz wyważone. Ustawa zawierała zasadnicze kwestie 
ustroju społecznego , wynikających z nich uprawnień. Stano~iła 
zgodnie z duchem epoki dokument, który w każdym swym rozdZiale 
tłumaczył konieczność przyjętych rozwiązań . 

Tekst konstytucj i opublikowano, w dużej jak na owe czasy liczbie 
kilkudziesięciu tysięcy egzemplarzy. Zapoznawano z nią w 
kościołach. Ustawę przedrukowały wszystkie czasopisma krajowe, 
tłumaczono ją także na języki obce. 

Konstytucja spotkała się z żywym zainteresowaniem zagranicą. 

"Ustawę Rządową" uchwalono z inicjatywy ni~licznego grona 
patriotów, przy silnym wsparciu ze strony króla. Oboz reform ok~za~ 
się dostatecznie sprawny, by tę refor~ę p.rz.ygotowac I 

przeforsować. Zabrakło jednak sił i zdecydowania do Jej obrony,. gd~ 
okazało się , że sytuacja międzynarodowa uległa zasadniczej 
zmianie . 

Konstytucja obowiązywała krótko, niespełna czternaści.e miesię~y, 
do momentu przystąpienia króla do Targowicy. W okreSie tym ~eJ~ 
uchwalił wiele ustaw szczegółowych , rozwijających postanowienia 
Konstytucji Majowej . Trwały prace nad konstytucją ekonomiczną i 
moralną, ustawodawstwem cywilnym i karnym. 

Szczególnie doniosłą rolę Konstytucja 3 Maja odegrała w procesie 
kształtowania nowoczesnego narodu polskiego, rozwijania postaw 
patriotycznych, tworzenia klimatu walki o całość i. ~oln?ść 
Rzeczypospolitej. Część Konstytucji dotyczącą lud~oscl. mlas~ 
wprowadzono w życie , przyczyniając się do ogromnej pollty?zne! 
aktywizacji ich mieszkańców. Ładunek patnotycznych trescl, ktoryml 
przesycona była Konstytucja oddziaływał z dużą siłą. 

Uzewnętrzniało się to bardzo wyrażnie w okresie powstania 
kościuszkowskiego . Władze powstańcze nawiązywały bezpośrednio 

do zawartych w niej haseł: obrony integralności terytorialnej 
państwa, jego suwerenności czy swobód politycznych . 

To właśnie ta ideologiczna warstwa norm konstytucyjnych 
spowodowała, że Konstytucja 3 Maja przeszła d? tra?ycji narodu, 
jako dowód jego wielkości w dobie upadku, stając Się symbolem 
dążeń niepodległościowych, działań zmierzających do wzmocnienia 
państwa i rozszerzenia swobód jego obywateli. 

5 maja 1791 roku dzień 3 maja został uznany Świętem Kon~tyt~cji 3 
Maja. Obchody tego święta były zakazane podczas roZblOroW, a 
ponownie jego obchodzenie zostało wznowione w II 
Rzeczypospolitej w kwietniu 1919 roku . 

Święto Konstytucji 3 Maja zostało zdelegalizowane przez 
hitlerowców i sowietów podczas okupacji Polski w czasie II wojny 

] 
światowej, a po antykomunistycznych demonstracjach w 1946 r. ni~ 
było obchodzone w Polsce, natomiast zastąpione obc~o.da~1 L_...:!:::::....:~~~~:::.!:::::.....______________ Święta 1 Maja. W styczniu 1951 r. święto to zostało ofiCjalnie 

Konstytucja 3 maja (właściwie Ustawa Rządow~ z dnia ~ 
maja) - uchwalona 3 maja 1791 roku ustawa regulUjąca ustr?J 
prawny Rzeczypospolitej Obojga Narodów. Powszech~l~ 
przyjmuje się, że Konstytucja 3 maja była pierwszą w Europie I 

drugą na świecie (po konstytucji amerykańskiej z 1787 r.) 
nowoczesną, spisaną konstytucją. Niektórzy uznają jednak 
konstytucję korsykańską z 1755 r. za pierwszą na świecie, a 
tym samym amerykańską za drugą i polsko-litewską za trzecią. 

Nowoczesna konstytucja z 3 maja 1791 roku nosiła tytuł "Ustawa 
Rządowa" . Słowo "rząd " oznaczało wówczas ustrój. In~ymi słowy 
była to ustawa zasadnicza regulująca podstawowe kwestie: 

zdelegalizowane przez władze komunistyczne. 

Po zmianie ustroju , od kwietnia 1990 r. Święto Konstytucji 3 Maja 
należy do uroczyście obchodzonych polskich świąt. 
W roku 2007 po raz pierwszy na Litwie obchodzono święto Kon
stytucji 3 Maja. (zd) 
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Spotkanie 

Z SAMORZĄDEM 
W dniu 22 kwietnia br. o godz. 19.00 w Gminnym 

Ośrodku Kultury w Śniadowie odbyło się zebranie miesz
kańców gminy Śniadowo z Wójtem - Cezarym Polkow
skim - i radnymi Rady Gminy. Informacja o terminie tego 
spotkania została przekazana również podczas ostatniej 
sesji, a także umieszczona w holu Urzędu Gminy i na 
terenie gminy na tablicach informacyjnych. 

Zebranie otworzyła Sołtys Śniadowa, Teresa Korytkowska. 
Następnie radny Mirosław Skubich przedstawił zebranym in
formację o tym, w jakim celu zostało zorganizowane. Celem 
spotkania było poinformowanie oraz zaciągnięcie opinii 
mieszkańców gminy w sprawie ewentualnego ogłoszenia 

przetargu sprzedaży 3 działek, będących własnością gminy. 
Jedna z nich jest położona w pobliżu SKR wŚniadowie, 
druga biegnie wzdłuż torów przy stacji PKP wŚniadowie, 
trzecia znajduje się w okolicach tzw. "mogiłek" również w 
Śniadowie. 

Wójt poinformował zebranych, iż pomysł sprzedaży tych 
działek zrodził się zaraz po tym, jak do Urzędu Gminy 
wpłynęły podania osób zainteresowanych ich nabyciem. 

- W związku z czym skierowałem do radnych prośbę o 
wyrażenie opinii na ten temat. Radni poparli wstępnie za
miar sprzedaży, natomiast stwierdzili, że chcą skonsultować 
ten pomysł z mieszkańcami gminy podczas zebrania. 
Sprzedaż tych działek może się odbyć po pozytywnym 
zaopiniowaniu przez Komisję Rozwoju Gospodarczego -
wyjaśnił Cezary Polkowski. 

Wstępnie ustalono też, iż sprzedaż ww. działek odbędzie 
się w formie przetargu. Wójt wyraził wolę zbycia tych 
działek, tłumacząc, iż są to grunty na dzień dzisiej szy nie
zagospodarowane, na których rosną chwasty i kumulują 
dostarczane przez anonimowe osoby śmieci. 
Sołtys Korytkowska zapytała, co stanie się z pieniędzmi, 

które gmina otrzyma za sprzedaż tych działek? 
- Z pewnością pomogą dofinansować inwestycje na terenie 

gminy, być może renowacji rynku w Śniadowie, czy budowę 
hali gimnastycznej lub w przyszłości przebudowę urzędu 
gminy. A jeśli zrodzą się inne potrzeby na terenie gminy, też 
mogą być sfinansowane z tak pozyskanych pieniędzy -
wyjaśnił Wójt. 

Podczas zebrania przeprowadzono jawne głosowanie. 

Niemal wszyscy zebrani opowiedzieli się za sprzedażą tych 
działek w formie przetargu, z przeznaczeniem pozyskanych 
środków na określone w przyszłości inwestycje w gminie. 
Było to informacyjno - opiniotwórcze zebranie, i jedno

cześnie zainicjowało zapewne kolejne, które będą odbywać 
się w przyszłości regularnie z mieszkańcami na zasadzie 
wymiany poglądów na temat zagospodarowania, inwestycji, 
planów i zmian przeprowadzanych na terenie gminy Śniado
wo. Dobrze pojmowany samorząd kieruje się wolą, dobrem i 
opinią społeczności przy podejmowaniu istotnych decyzji w 
sprawach dotyczących gminy i jej mieszkańców. Zapewne 
takie były intencje Wójta i radnych, którzy wnioskowali o 
takie spotkanie. Zachęcamy do czynnego udziału w podob
nych zebraniach! 

Oprac.: L F/orczyk 
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Szanowni Czy te/nicy! 
Stałym punktem naszego czasopisma jest relacja 
z sesji Rady Gminy Śniadowo. 

POSIEDZENIE 

XLII SESJI 
RADY GMINY ŚNIADOWO 
Poniżej przedstawiamy najważniejsze informacje z ostat

niej sesji, która odbyła się 14 kwietnia 2010 r. o godz. 
10.00 w Sali GOK wŚniadowie. 

Przewodniczący Rady Gminy Zdzisław Zaremba rozpoczął 
sesję, a następnie poprosił wszystkich zebranych o uczczenie 
minutą ciszy ofiar katastrofy lotniczej pod Smoleńskiem, 
która wydarzyła się 10 kwietnia br. 
Następnie przywitał wszystkich zebranych: radnych, Wójta, 
urzędników oraz mieszkańców gminy, po czym przeszedł do 
porządku obrad. 

Za przyjęciem porządku obrad opowiedzieli się twierdząco 
wszyscy radni. Następnie odbyło się głosowanie w sprawie 
przyjęcia protokołu z poprzedniej sesji. 
Przewodniczący zgłosił 2 poprawki, które dotyczyły 

błędnych zapisów w sprawach: 
- wyodrębnienia środków na fundusz sołecki, 

- ruchów kadrowych. 
Odczytał ich właściwe brzmienie. W głosowaniu nad 
przyjęciem tych poprawek (11 radnych opowiedziało się za 
ich przyjęciem a 3 wstrzymało się od głosu). 
Radny Paweł Kończyk zgłosił 3 sprawy prosząc o 
wyjaśnienie: 

a) poinformował o tym, że przy stacji PKP w Śniadowie w 
ulicy jest duża dziura i należy coś z tym zrobić ; 

b) zapytał o zgłoszoną na poprzedniej sesji sprawę domu do 
rozbiórki przy ul Łomżyńskiej; 
3) porosił o wyjaśnienie sprawy rozpoczętej budowy boiska 
wŚniadowie. 

Następnie Wójt Cezary Polkowski poinformował o swojej 
działalności między sesjami. 

Wójt wydał m. in. 
następujące zarządzenia: 

1) Zarządzenie NR 12/10 z dnia 19 marca 2010 roku w 
sprawie przyjęcia sprawozdania z wykonania budżetu gminy 
za 2009 rok. 

2) Zarządzenia Nr 14/10 z dnia 26 marca 2010 roku w 
sprawie powołania Komisji przetargowej do oceny i wyboru 
najkorzystniejszej oferty w postępowaniu prowadzonym w 
trybie przetargu nieograniczonego o wartości szacunkowej 
powyżej 14000 euro i poniżej kwot określonych w prze
pisach wydanych na podstawie art. II ust 8 ustawy z dnia 29 
stycznia 2004 r. Prawo zamówień publicznych, na wykonanie 
modernizacji drogi rolniczej na terenie wsi Jakać Dwoma. 

3) Zarządzenie Nr 15/10 z dnia 26 marca 2010 roku w 
sprawie zmian w budżecie gminy na 20 l O rok. 
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Objaśnienia: 

Dokonano zmian w planie dochodów budżetowych 

polegających na wprowadzeniu do budżetu dotacji celowych 
z budżetu państwa na realizację zadań własnych, tj.: 
- kwota 2.800 zł na wypłatę comiesięcznych dodatków dla 
pracowników OPS realizujących pracę socjalną w terenie, 
- kwota 16.995 zł na wypłatę stypendiów oraz zasiłków 
szkolnych dla uczniów. 
Powyższe dochody miały wpływ na zwiększenie wydatków 
zgodnie z przeznaczeniem dotacji. 

Pozostałe zmiany dotyczyły: 
- zmniejszenia wydatków w administracji na zakupy, a 
zwiększenia na zakup programów komputerowych na kwotę 
7.000 zł oraz pozostała kwota 1.631 zł kosztów postępowania 
sądowego związane ze złożonym pozwem pracownika, które 
zostały zasądzone urzędowi w 2009 roku, 
- zmniejszenia środków własnych zaplanowanych na 
wynagrodzenia dla pracowników OPS na kwotę 2.800 zł, a 
zwiększenia na wypłatę ryczahów. 

4) Zarządzenie Nr 16/10 z dnia 29 marca 2010 roku w 
sprawie powołania Komisji Przetargowej do oceny i wyboru 
najkorzystniejszej oferty w postępowaniu prowadzonym w 
trybie przetargu nieograniczonego o wartości szacunkowej 
powyżej 14 tys. euro i poniżej kwot okresloOnych w prze
pisach wydanych na podstawie art. 11 ust 8 ustawy a dnia 29 
stycznia 2004 r. Prawo zamówień publicznych na dostawę 
fabrycznie nowej, wyprodukowanej w 20 10 roku koparko -
ładowarki. 

5) Zarządzenie Nr 17/10 z dnia 30 marca 2010 roku w 
sprawie uzupełnienie składu Gminnej Komisji Profilaktyki i 
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych wŚniadowie. 

Gminna Komisja Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych w Śniadowie od chwili wejścia w życie 
niniejszego zarządzenią ma skład następujący: 

l. Truszkowska Barbara - przewodnicząca komisji, 

2. Bałdyga Bogumiła - członek komisji, 

3. Andrzejczyk Bogumiła - członek komisji, 

4. Klepacki Leszek - członek komisji, 

5. Pękała Robert - członek komisji, 

6. Podgórski Grzegorz - członek komisji, 

7. Piszczatowska Gabriela - członek komisji, 

8. Andrzejczyk Barbara - członek komisji. 

9. Rostkowska Elżbieta - członek komisji, 

10. Skubich Mirosław - członek komisji. 

9) Zarządzenie Nr 18/10 z dnia 7 kwietnia 2010 roku w 
sprawie przygotowania projektów uchwał. 

Wójt brał udział w następujących spotkaniach: 

19 marca w spotkaniu z wykonawcą boiska 
wielofunkcyjnego wŚniadowie; 
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- 23 marca w spotkaniu ~ Radą Pedagogiczną Zespołu 
Szkolno-Przedszkolnego w Sniadowie dotyczącym wyboru 
zastępcy dyrektora szkoły; 
- 26 marca w spotkaniu z Lidia Stupak, Dyrektorem 
Wydziału Nadzoru i Kontroli w Podlaskim Urzędzie 

Wojewódzkim; 
- 29 marca w spotkaniu ze Starostą Krzysztofem Kozickim 
w Starostwie Powiatowym w Łomży, w sprawie moder
r:izacji i budowy dróg powiatowych na terenie Gminy 
Sniadowo; 
- 6 kwietnia w posiedzeniu Komisji Rewizyjnej Rady Gminy 
dotyczącym przyjęcia sprawozdania z wykonania budżetu za 
2009 rok; 
- 8 kwietnia w spotkaniu z przedstawicielami firmy 
planującej realizację projektu budowa fermy wiatrowej we 
wsi Szczepankowo; 
- 9 kwietnia w spotkaniu z mieszkańcami wsi Uśnik -
Kolonie i Dębowo Kolonie dotyczącym budowy 
wodociągu. 

- 9 kwietnia w spotkaniu z mieszkańcami wsi Dębowo 
dotyczącym modernizacji drogi powiatowej; 
- 12 kwietnia w spotkaniu z Wójtem gminy Łomża 

dotyczącym dalszego funkcjonowania wysypiska śmieci; 
- 13 kwietnia w spotkaniu w Szkole Podstawowej z przed
stawicielami Komitetu Budowy Szkoły, Rady Rodziców, 
Rady Pedagogicznej w sprawie realizacji II etapu rozbudowy 
szkoły, w tym sali gimnastycznej; 
- 13 kwietnia w posiedzeniu stałych komisji Rady Gminy. 

Następnie rozpatrzono 
projekty uchwał w sprawach: 

a) udzielenia absolutorium dla Wójta Gminy Śniadowo za 
2009 rok (podczas głosowania za opowiedziało się 9 
radnych, a 5 wstrzymało się od głosu); 

b) zmian w budżecie gminy (13 radnych głosowało na tak, a 
l wstrzymał się od głosu); 

c) przejęcia od Powiatu Łomżyńskiego zadania zarządzania 
publicznymi drogami powiatowymi (wszyscy radni w liczbie 
14 osób wyrazili na to zgodę). 

Kolejny punkt sesji, po krótkiej przerwie, to wolne wnioski 
i zapytania. W tej części sesji każdy z zebranych, który chce 
zabrać głos może to uczynić po uprzednim zgłoszeniu do 
Przewodniczącego Rady Gminy na 15 minut przed 
rozpoczęciem obrad. 

Głos zabrał Wójt Polkowski wyjaśniając wcześniejsze za
pytania radnego: 
- stwierdził, że oczywiście zostanie sprawdzone uszkodzenie 
jezdni przy PKP; 
- sprawę domu przy ul. Łomżyńskiej skierował do nadzoru 
budowlanego z prośbą o wydanie decyzji, albowiem to on 
jest organem kompetentnym w tej sprawie a nie wójt; 
-. wyjaśnił sprawę budowy boiska przy ul Kolejowej w 
Sniadowie, informując, że na dzień dzisiejszy ta inwestycja 
jest zatrzymana. Firma, która podjęła się jej wykonawstwa 
okazała się mało rzetelnym partnerem do współpracy, umowę 
z ta firmą podpisał jeszcze poprzedni wójt w minionym roku. 
Wójt Polkowski przedstawił zebranym koszty tej inwestycji, 
a także sposób na ewentualne rozwiązanie tego problemu. 
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Wójt Polkowski przedstawił zebranym koszty tej inwestycji, l) Koordynator ds. przygotowania i realizacji projektów in

a także sposób na ewentualne rozwiązanie tego problemu. westycyjnych - Jerzy Kurpiewski; 
Wyjaśnił, że zamiast ponosić koszty i prowadzić dalej tę in- 2) Referent ds. drogownictwa i inwestycji 
westycję, zaproponował, żeby może zastanowić się nad - Izabella Przychodzeń . 

zmianą jej celu i przeznaczenia, po konsultacjach w 
samorządzie, aby zminimalizować koszty realizacji nowego 
pomysłu zagospodarowania. Wójt wstępnie otrzymał przy
chylne odpowiedzi od zebranych uczestników sesji. 
- Sprawa jest w toku i trzeba wiele wyjaśnić, aby ustalić wła
ściwe dla gminy rozwiązanie - zakończył Wójt. 

Pan Skubich zapytał również Wójta o finansowanie centrum 
odnowy wsi: czy będzie robione z programu Lokalnej Grupy 
Działania, czy z innego programu? 

Wójt odpowiedział, że na centrum odnowy wsi będzie 
składany wniosek do PROW. W LGD środki nie przepadną, 
bo w założeniu tej grupy jest, iż każda z gmin, która w tej 
grupie działa otrzymuje dotację. 
Dodał również ze przygotowany jest wniosek na doposażenie 
jednostki OSP Śnaidowo na specjalistyczny samochód ratow
nictwa ekologiczno - środowiskowego, gdzie jest dofinan
sowanie do 85% z PRO W-u. Wartość samochodu wynosi 
842.200 zł, z czego gmina ma dołożyć niespełna 130 tys. zł. 
W ójt poinformował również, że złożył podanie do Spółdziel
ni Kółek Rolniczych w Śniadowie, o dofinansowanie w kwo
cie 50 tys. zł. Członkowie SKR deklarowali pomoc w miarę 
posiadanych środków. 

W ójt poinformował także, że złożony będzie wniosek na 
dofinansowanie szkoły w Szczepankowie Etap II - budowa 
sali gimnastycznej , gdzie możliwa jest dotacja do 75% plano
wanej inwestycji. 

Jako ostatni zabrał głos radny powiatu Lech Szabłowski z 
Ośrodka Doradztwa Rolniczego w Łomży. Poinformował o 
tym, że "Wiosenne Targi", które co roku odbywają się w 
Szepietowie z uwagi na żałobę narodową w Polsce, zostały 
przełożone na termin później szy. Przypomniał o kursie 
chemizacyjnym dla rolników, a także ponownie wyraził wolę 
pomocy ze strony pracowników ODR w wypełnianiu 

wniosków. 
Oprac.: Iwona F/orczyk 

W każdym numerze naszego miesięcznika przedstawiać 
będziemy Czytelnikom zakres i obowiązki poszczególnych 
referatów, aby przedstawić charakter wykonywanej w 
UG pracy i poinformować, jakie sprawy mogą Państwo 
załatwić i jakie informacje uzyskać. 

Urząd , 
Gminy Sniadowo 

W tym numerze o .. . 
Wydziale Rozwoju 
Społeczno - gospodarczym, 
który prowadzi sprawy gospodarki komunalnej i przestrzen
nej oraz rolnictwa, działalności gospodarczej i polityki 
społecznej . Obejmuje wiec szeroki zakres spraw. 

Referat gospodarki przestrzennej, 
inwestycji i drogownictwa. 
Osoby do kontaktu: 

Tu wydawane są następujące zaświadczenia: 

l) Zaświadczenie o przeznaczeniu terenu 
- wydawane głównie w celu przedstawienia 
Notarialnej , w przypadku gdy: 

w Kancelarii 

- zainteresowany chce sprzedać działkę , 

- bądź chce ją przekazać. 

Wymagane Dokumenty: 
- wypis z rejestru gruntów-odbiera SIę go w Starostwie 
Powiatowym; 
- opłata skarbowa (w kwocie 17 zł), należy jej dokonać na 
miejscu w Urzędzie Gminy. 
2) Decyzje o warunkach zabudowy 
(1 krok przed wydaniem zezwolenia na budowę) 

Wymagane Dokumenty : 
- wniosek do wypełnienia (do odbioru w tym dziale), 
- kopia mapy zasadniczej w skali l: 1000, 
- uproszczony wypis z rejestru gruntów na działkę objętą 
wnioskiem i działki sąsiednie (do uzyskania w Powiatowym 
Ośrodku Dokumentacji Geodezyjnej i Kartograficznej miesz
czącym się w Starostwie Powiatowym w Łomży, 

- opłata skarbowa (107 zł), przy czym zabudowy miesz
kaniowe są zwolnione z opłat. 

3) Decyzje obiektów i budowli użyteczności publicznej 
dotyczy inwestycji służącej społeczeństwu m.in.: 

- przebudowy linii energetycznej , 
- budowy szkoły. 

4) Prowadzenie spraw dotyczących 

ruchomości. 

numeracji nie-

5) Sprawy związane z opracowywaniem i aktualizacj ą 

studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania 
przestrzennego 

- niezbędne do przygotowania mIejSCowego planu za
gospodarowania przestrzennego. 

W zakresie drogownictwa : 

l) wydawanie opinii w sprawie przebiegu dróg powiatowych, 
2) wydawanie opinii w sprawie zaliczenia drogi do kategorii 
dróg gminnych i pozbawienia drogi tej kategorii, 
3) prowadzenia ewidencji dróg gminnych, 
4) orzekanie o przywróceniu pasa drogowego drogi gminnej 
do stanu poprzedniego w razie jego naruszenia 
5) wydawanie decyzji o zajęciu pasa drogowego drogi 
gminnej-w przypadku nowego projektu dotyczącego zjazdu z 
drogi gminnej na posesję 
6) wydawanie zezwoleń na lokalizowanie w pasie drogi 
gminnej nowych obiektów, typu: nowy słup energetyczny lub 
sieć telefoniczna. 

Oprac.: Iwona F/orczyk 
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artki na każd~ okazlę _____ ---' 

Miesiąc maj to okres Pierwszych Komunii Świętych. Jest 
to wielkie wydarzenie w życiu każdego dziecka jak i jego 
rodziców. Istotne jest, aby ten dzień przeżyć w miłej, 

przyjaznej atmosferze, gdyż są to chwile, które całe życie 
przechowujemy w pamięci. 

Gminny Ośrodek kultury organizuje zajęcia, związane z 
wykonywaniem dekoracji, pamiątek, zaproszeń i życzeń 

komunijnych. Zapraszamy na zajęcia w środy o godz. 15.00. 

GITAROWE 
KÓŁKO ZAINTERESOWAŃ 
pragnie się trochę rozwinąć, trochę urozmaicić ... 

Sylwia i Ania - zdolne "studentki" zajęć wystąpią podczas 
MAJÓWKI przygrywając uczestnikom do śpiewu melodie 
piosenek biesiadnych oraz polskich wykonawców 
rockowych. 

Ponadto przy współpracy z duszpasterzami naszej parafii 
pragniemy założyć DZIECIĘCY ZESPÓŁ, który 
uświetniałby uroczystości i imprezy państwowe, religijne i 
lokalne. Pierwszymi uczestniczkami zespołu są dziewczynki: 
Ola, Dominika i Ewelina ze Starych Szabłów. One już 
zaczęły próby. Rozpoczynamy od śpiewu podczas mszy św. 
niedzielnych o godz. 9.00. 

Zapraszamy chętne 
do śpiewania 
i spełniania wokalnych 
marzeń dzieci 
do GOK w czwartki 
o godz. 17.00. 

PS. 
Może i znajdzie się 
wśród Młodzieży kilku 
muzycznych zapaleńców? 

Myślę, że warto spróbować zainwestować w swój talent! 
Zwłaszcza, że mamy w naszej gminie utalentowanych 
gitarzystów: Sylwię i Anię, Krzysia, Michała i Grzesia! 
Czy ktoś się jeszcze ukrywa? 
Miło jest zrobić coś razem i dla innych! (gp) 

7 

i\Vyniki I etap-u turnie·u Metin II 

Dnia 9 kwietnia zakończył się I etap otwartego turnieju 
Metin II - klasa: Wojownik. Wzięło w nim udział 8 
zawodników w różnym wieku. Każdy z zawodników 
przestrzegał zasad fair play. Najlepszy wynik uzyskał 

Szkaradziński Mateusz - osiągnął prawie 10 poziom. 

Szkaradziński Mateusz 
Gniazdowski Daniel 
Krajewski Mateusz 

Konopka Łukasz 
Fabisiak Paweł 
Bruliński Adam 
Stańczuk Mateusz 
Borawski Kamil 

19 kwietnia zaczął się nowy etap. Przez dwa tygodnie 
zawodnicy będą grali trzema postaciami: Ninja, Szaman i 
Sura. Wszystkich uczestników turnieju oraz tych, którzy 
chcieliby jeszcze zagrać zapraszamy do GOK-u wŚniadowie 
od poniedziałku do piątku w godzinach 10 00 do 17 00. 

Ogłoszenie wyników turnieju 2 maja. 
Niech wygra najlepszy!!! 

MAJÓWKA W PARKU W ŚNIADOWI~ 
1 maja (SOBOTA 

Majówka na sportowo 
11.00 -14.00 

Min.: Siatkówka po naszemu, Rzuty do celu , Gra w kulki 
Pobijamy rekordy skakania na skakance 

Mistrzowie hula-hop i inne 

2 maja (NIEDZIELA) 
Majówka rodzinna 

15.00 - 22.00 
Program pikniku: 

15.00 - 17.00- Konkursy, gry i zabawy dla naj młodszych i nie tylko 
17.00 - ogłoszenie wyników turnieju "METIN II" 

i wręczenie dyplomów i nagród 
17.15 - 18.00 - wspólne śpiewanie piosenek biesiadnych i 

polskich piosenek rockowych przy gitarowym akompaniamencie 
gitarzystek z GOK wŚniadowie 

18.00 - występ młodzieży 

z sekcji BREAKDANCE z GOK wŚniadowie 
a po nim 

ZABAWA TANECZNA przy muzyce zespołu SMILLE 

22.00 - pokaz teatru ognia "KONSTELACJA" z GOK wŚniadowie 
ponadto: 

stoisko z lodami, goframi, watą cukrową, smakołyki z grilla, podpiwek 

3 maja (PONIEDZIAŁ~K) 
ŚWIĘTO UCHWALENIA KONSTYTUCJI 3 MAJA 

13.00 -16.00 

PIKNIK z balonami dla najmłodszych: 
Konkursy, gry i zabawy z piłkami i balonami 

Tworzenie z balonów różnych "rzeźb", Mały festiwal polskiej piosenki. 

SERDECZNIE ZAPRASZA 
WÓJT GMINY ŚNIADOWO oraz GOK 
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Występy uczniów 
PODCZAS FESTYNÓW SZKOLNYCH 

Od 3 lat odbywa się w naszej szkole Festyn Szkolny. W 
przygotowania zaangażowana jest cała społeczność szkolna. 
Nauczyciele, rodzice i uczniowie wytrwale przygotowują tę 
uroczystość. Festyn integruje wszystkich. Czujemy wtedy, 
jak wielu przyjaciół mamy w społeczności lokalnej. Dzięki 
czemu możemy się rozwijać i pracować dla dobra naszych 
dzieci. Podczas festynu, a także październiku i marcu, w 
bibliotece szkolnej odbywa się Kiermasz Książki. Księgarnia 
udziela rabatu w formie książek. Dzięki temu biblioteka 
szkolna uzyskała 159 woluminów. Są to lektury do klas I-VI. 
Są wśród pozyskanych tytułów utwory dla młodszych 

uczniów. Barwne ilustracje i duże litery zachęcają dzieci do 
samodzielnego czytania. 
Uczniowie klas IV-VI chętnie wypożyczają książki przyrod
nicze i historyczne. Dużą popularnością wśród czytelników 
cieszą się powieści przygodowe. 

07 KWIETNIA 

Członkowie szkolnego koła PCK wraz z opiekunem przy
gotowali apel z okazji Światowego Dnia Zdrowia pod hasłem 
"Człowiek i miasto". Zaprezentowali materiały edukacyjne 
dotyczące problematyki zdrowotnej, wynikające z urba
nizacji świata oraz popularyzacji zdrowego stylu życia. 

08 KWIETNIA 

Uczniowie klasy VI przystąpili do sprawdzianu. Przybyli do 
szkoły już o godz. 8.00. Na ich twarzach widać było niepokój 
przed pierwszym w ich życiu "poważnym" sprawdzianem. 
Punktualnie o 9.00 uczniowie przystąpili do sprawdzianu. 
Oczekujemy na wyniki. 

Dostrzegamy indywidualne potrzeby edukacyjne każdego 
ucznia. Dzięki temu dzieci czują sie w naszej szkole 
szczęśliwe. 

Oprac.: Anna Zalewska, 
Ewa Dzbeńska, Bożena NowakC7NSka 

09 KWIETNIA 

"Po polskiej równinie glos niesie, 
by odbić się echem wśród fal, 
powtarza ludzkie pragnienie, 
na zawsze pozostań wśród nas. " 

Niestety, pięć lat temu Ojciec Święty Jan Paweł II odszedł do 
Domu Ojca. Pozostała pamięć, której wyrazem był montaż 
słowno-muzyczny zaprezentowany przez uczniów kI. IV-VI. 

12-16 KWIETN lA 

Zgodnie z planem pracy szkoły w ramach hasła "Rok Historii 
Najnowszej", ogłoszonego przez MEN na rok 2009/2010 
oddaliśmy hołd zarówno tym, którzy zginęli w kwietniu 1940 
r. w lesie katyńskim z rąk NKWD, jak i ofiarom katastrofy 
lotniczej pod Smoleńskiem. Tak jak cała Polska w wielkim 
smutku i żałobie przeżyliśmy ten dzień. W dniu 12 kwietnia 
uczestniczyliśmy we mszy św. w kościele parafialnym w 
Szczepankowie, która była odprawiana za ofiary tej tragedii. 
Licznie uczestniczyli w niej nauczyciele, uczniowie 
i rodzice. 

W holu szkolnym zorganizowano wystawę pt. " .. .i dymi 
KATYŃSKI LAS ... ". Wykonano również gazetkę ścienną. 
14 kwietnia samorząd szkolny przygotował program poe
tycko-muzyczny w hołdzie ofiarom. 

22 KWIETNIA 

W dniu 25 marca uczniowie naszej szkoły wzięli udział w 
Gminnym Konkursie pn. "Baje, bajki i bajeczki". 
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W kategorii klas I-III zwyciężyła uczennica kl. I Natalia 
Jankowska; w kategorii kI. IV-VI uczeń Radosław 

Zieliński zajął I miejsce, a uczennica Ewelina Kobryńska 
zajęła II miejsce, natomiast miejsce III uczennica Aleksan
dra Jankowska. Radek i Ewelina będą reprezentowali gminę 
Śniadowo w eliminacjach powiatowych. 

~ Dzień Ziemi, 
to wspaniała okazja, aby pomyśleć co każdy z nas może 
zrobić dla swojej planety. W ramach obchodów wystawiony 
został spektakl teatralny przez Krakowski Teatr "Prekursor". 

Zorganizowano konkurs na naj ciekawszy plakat o tematyce 
ekologicznej oraz pokaz mody ekologicznej z wykorzy
staniem surowców wtórnych. 

~ W Dniu Ziemi 
przekazane zostały uczniom informacje na temat skutków 
zdrowotnych wynikających z nadmiernego promieniowania 
UV i zasad zdrowotnych dotyczących tego problemu. 

23 KWIETNIA 

W związku z obchodami Światowego Dnia Książki została 
zorganizowana "Wystawa Książek". Jak każdego roku odbył 
się w szkole kiermasz książek. Uczniowie oraz ich rodzice 
mieli możliwość uzupełnienia swoich domowych księgo

zbiorów za bardzo atrakcyjną cenę. 
Kiermasz Książki odbywa się podczas corocznego festynu, a 
także w październiku i kwietniu w bibliotece szkolnej . 

Księgarnia udziela rabatu w formie książek. Dzięki temu 
biblioteka szkolna uzyskała 159 woluminów, są to lektury dla 
klas I-IV 

Wśród pozyskanych tytułów są również utwory dla 
młodszych uczniów, barwne ilustracje i duże litery zachęcają 
dzieci do samodzielnego czytania. 

Uczniowie kl. IV-VI chętnie wypożyczają książki o 
tematyce przyrodniczej i historycznej, dużą popularnością 
wśród czytelników cieszą się powieści przygodowe. 

Ewa Dzbeńska, Bożena Nowakowska 

V rocznica śmierci 

Jana Pawła II 
15 kwietnia w Zespole Szkolno - Przedszkolnym w 
Śniadowie uroczystym apelem uczciliśmy pamięć 
zmarłego przed S-ciu laty Jana Pawła II. 

Apel przygotowała Agnieszka Dzierna. Podczas 
uroczystości podziwialiśmy prezentację fotografu z Janem 
Pawłem II, której wyborem zdjęć i przygotowaniem zajął 
się Dariusz Olszewski. Uroczystość oprawiona była 

również muzycznie. Chór szkolny przygotowała Iwona 
Gumińska - Kropiewnicka. 

Przy tej okazji nie sposób było nie wspomnieć o tragedii, 
która wydarzyła się zaledwie pięć dni wcześniej pod 
Smoleńskiem. Prezydent Lech Kaczyński, jego żona oraz 
wszyscy pasażerowie i załoga samolotu TU-154 zginęli w 
wigilię Niedzieli Miłosierdzia Bożego. 

Również w podobnym czasie pięć lat temu zmarł nasz 
papież - Jan Paweł II. 

Pamięć ofiar katastrofy uczciliśmy minutą ciszy. 

A. Gaicka-Sagalo 
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- OSP Sniadowo -
OSP Śniadowo posiada oficjalną stronę internetową pod adresem: www.ospsniadowo.eba.pl 

Znajdziecie tam Państwo informacje o tym, co słychać w jednostce ochotniczej przy ul. Ostrołęckiej 13. 
Na stronie nie brakuje fotorelacji ze zdarzeń, w których uczestniczą strażacy naszej jednostki. 

Czuwanie 
przy Grobie Pańskim 

Wielkanoc 2010 

Okres wielkanocny to dla nas strażaków czuwanie przy 
grobie Pańskim i udział we Mszy Rezurekcyjnej. W bieżą
cym roku, podobnie do lat ubiegłych, ochotnicy z je-dnostek 
działających na terenie gminy Śniadowo uczestniczyli we 
Mszy Rezurekcyjnej, a w Wielką Sobotę czuwali przy Grobie 
Pańskim. W tym roku przypadała również piąta rocznica 
śmierci Papieża Jana Pawła II. 

Jednostki biorące udział w adoracji: 

OSP Jakać Stara 
OSP Jemielite Wypychy 

OSP Szabły Młode 
OSP Jastrząbka Młoda 

OSP Koziki 
OSP Śniadowo 

Kurs podstawowy 
strażaków ratowników 

zakończony 

11 kwietnia został przeprowadzony egzamin dla druhów z 
OSP Śniadowo, uczestniczących w kursie "Podstawowym 
dla strażaków ratowników cz. l". Organizatorem kursu była 
Komenda Miejska Państwowej Straży Pożarnej w Łomży. 
Przez 4 dni strażacy zdobywali wiedzę teoretyczną i prak
tyczną z zakresu sprawnego i bezpiecznego wykonywania 
zadań ratowniczo - gaśniczych, w tym nabycia 
umiejętności wykonywania podstawowych czynności 
w ramach pracy w zespole. 

Egzamin składał się z części teoretycznej oraz praktycznej 
zgodnie z " Systemem szkolenia członków Ochotniczych 
Straży Pożarnych biorących bezpośredni udział w działa

niach ratowniczych". 

Zapraszamy do odwiedzin! 

Egzamin zdało z wynikiem pozytywnym pięciu druhów: 

Wachowski Marcin, Szabłowski Dariusz, 
Piszczatowski Krzysztof, Malinowski Patryk, 

Jankowski Artur oraz druhna Cienkus Joanna. 

Wszystkim serdecznie gratulujemy. 

Nawiązując do tragedii z 10 kwietnia, punktualnie w 
południe uczestniczący w kursie strażacy wraz ze strażakami 
JRG na placu wyjazdowym przed KM PSP w Łomży oddali 
hołd poległym w katastrofie pod Smoleńskiem. 

Działania Warszawskich Strażaków 
w związku 

z katastrofą lotniczą 
w Smoleńsku 

Strażacy ze Specjalistycznej Sekcji Ratownictwa 
Medycznego "Warszawa - 8", której członkiem jest dh 
Zaorski Grzegorz zabezpieczają między innymi okolice 
Pałacu Prezydenckiego, gdzie tłumnie gromadzą się osoby 
oddające cześć zmarłym w wyniku katastrofy lotniczej pod 
Smoleńskiem. 

Na służbie zmiana następuje co 6 godzin. Wspólnie z 
zespołami Pogotowia Ratunkowego strażacy "warszawskiej 
ósemki" udzielają pomocy w stanach zagrożenia zdrowia i 
życia. Tam, gdzie płoną znicze, jest mnóstwo wieńców i 
tłumy ludzi, pomoc medyczna i psychologiczna jest 
potrzebna przy zasłabnięciach, oparzeniach, zranieniach. 
Ludzie, aby dojść do trumny Prezydenckiej Pary, oczekują 
nawet do 15 godzin. 

Druhowie z jednostki OSP Śniadowo na bieżąco 
korespondują z dh Zaorskim, aby duchowo łączyć się z 
pogrążoną w smutku stolicą. 

Nasza Gmna - Nr 2/37 - 2010 



Na terenie gminy Śniadowo swoją działalność 
prowadzi 9 jednostek ochotniczych: 

OSP Śniadowo - typ S 2 ( KSRG) 
OSP Szczepankowo - typ SI (KSRG) 
OSP Jastrząbka Młoda - typ SI 
OSP Koziki - typ M 
OSP Jakać Stara - typ M 
OSP Szabły Młode - typ M 
OSP Wierzbowo - typ M 
OSP Jemielite Wypychy - typ M 
OSP Konopki Stare - typ M 

S l - jednostka dysponująca jednym samochodem gaśniczym 
S 2 - jednostka dysponująca dwoma samochodami 

gaśniczymi 

M - jednostka dysponująca motopompą 
KSRG - jednostka należąca do Krajowego Systemu 
Ratowniczo - Gaśniczego 

Dwie jednostki należą do 
Krajowego Systemu Ratowniczo - Gaśniczego. 

Ochotnicza Straż Pożarna wŚniadowie 

Data powstania: nie jest ściśle określona w materiałach, które 
przekazano w kronikach OSP, a opinie są rozbieżne, co do 
1902 i 1904 roku. Siedziba jednostki: 

Śniadowo, ul Ostrołęcka 13. 
Włączona do Krajowego 

Systemu Ratowniczo - Gaśniczego - 1995r. 

Podział bojowy: 
- GCBA 6/32 Jelcz 004, rok produkcji 1988, 

- GBA 2,5/16 Magirus Deutz, rok produkcji 1979 
Jednostka posiada: sprzęt ratownictwa drogowego (pompa 

Duo, łańcuchy, nożyce i rozpieracze), sprzęt ratownictwa 
medycznego ( torbę medyczną PSP Rl + butla z tlenem, 
deskę ratowniczą, zestaw kołnierzy i szyn Kramera), aparaty 
ochrony dróg oddechowych - Fenzy, stroje pszczelarskie, 
wentylator oddymiający, agregaty prądotwórcze, sprzęt 

podręczny, sprzęt burzący, latarki, kamizelki ratunkowe, 
pompy pływające, pompy szlamowe i inny drobny sprzęt 

umożliwiający pracę w strefie zagrożenia. 

Ochotnicza Straż Pożarna wSzczepankowie 

Data powstania: 1923 rok. Siedziba jednostki: 
Szczepankowo 21a. Włączona do Krajowego Systemu 
Ratowniczo - Gaśniczego - 1997r. Podział bojowy: Star 
2,5/8 Star, rok produkcji 1989. 

Na chwilę obecną 3 strażaków pracuję zawodowo 
w Jednostkach Ratowniczo Gaśniczych: 
'Grzegorz Zaorski - JRG 8 Warszawa Praga Południe, 
'Tadeusz Cienkus - JRG Łomża, 
'Adam Modzelewski - JRG Łomża. 
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Jeden członek OSP to zawodowy ratownik medyczny: 
'Grzegorz Olszewski - Powiatowa Stacja Pogotowia 
Ratunkowego w Ostrowi i Mazowieckiej, 
Dwóch strażaków jest w trakcie szkoły medycznej na 
kierunku ratownictwo medyczne: 

'Wachowski Marcin 
'Malinowski Patryk 

Fizjoterapeuta reprezentacji Polski: 

'Krzysztof Piszczatowski. 

W przypadku zaistnienia 
jakiegokolwiek zagrożenia, 

strażacy apelują o: 

• zgłaszanie informacji do Miejskiego Stanowiska Kierowania 
KM PSP w Łomży, pod numer alarmowym 998 lub 112, 
• dokładne przekazanie adresu miejsca zdarzenia i sytuacji, jaka 
zaistniała, 

• imię i nazwisko osoby zgłaszającej, 
• nie przerywanie rozmowy, zanim dyżurny nie potwierdzi 
odebrania zgłoszenia. 
Dyżurny odbierający telefoniczne zgłoszenie droga radiową 

uruchomi system wywoływania w OSP Śniadowo lub OSP 
Szczepankowo. 
Utrudnieniem dla nas jest odbieranie informacji od pracow

ników UG lub osób postronnych, które nie telefonują na 
numery alarmowe i osobiście nie przekazują do MSK infor
macji o zdarzeniach na terenie naszego działania. 

Pomimo posiadanej informacji od osób postronnych od
powiednia OSP musi wszcząć procedurę i poinformować 
dyżurnego o zaistniałym zdarzeniu, co wydłuża czas 
rozpoczęcia działań. 

dh. Marcin Wachowski 
dh. Grzegorz Olszewski 

dh. Grzegorz Zaorski 

Zdarzenia: 
kwiecień 2010: 

3.04.2010 r. - o godz. 16: 00 oficer dyżurny KM PSP w 
Łomży zadysponował zastęp OSP Śniadowo GBA 2,5/16 
do pożaru traw w miejscowości Ratowo - Piotrowo. 
Strażacy szybko zapanowali nad sytuacją i ugasili pożar. 
Działania trwały ok. 30 min. 

6.04.2010 r. - nasza jednostka została zadysponowana 
do wypompowania wody z zalanej piwnicy. Alarmowo do 
jednej z posesji na ul. Nowej w Śniadowie, wyjechał 
zastęp GBA 2,5/16. Przyczyną zalania, było pęknięcie 
jednej z rur instalacji wodnej. 

12.04.2010 r. - fałszywy alarm (pożar trawy). 
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Dnia 22 kwietnia 2010 r. w Zespole Szkolno-Przedszkol
nym w Śniadowie odbył się festyn ekologiczny z okazji 
Dnia Ziemi. Cała społeczność szkolna bardzo aktywnie 
włączyła się w organizację i przebieg tego festynu. 

Obchody rozpoczęły się od przedstawienia o tematyce 
przyrodniczej przygotowanego przez klasę III C (wych. W. 
Baranowska) 

Następnie dyrektor Paweł Sadowski wręczył dyplomy i 
nagrody książkowe zwycięzcom IV Szkolnego Konkursu 
Ekologiczno-Regionalnego kl. U-III oraz Konkursu 
Ekologicznego kl. IV-VI. 

W konkursie Ekologiczno Regionalnym klas II-III Mateusz 
Jastrzębski z kI. III C zajął I miejsce, II miejsce zajęła Anna 
Rostkowska z kl. II B i Agata Chomontowska z kl. U A, III 
mleJsce przypadło uczennicom kl. III C Izabeli 
Szabłowskiej i Iwonie Kossakowskiej. Wyróżnienia 

otrzymali Bartłomiej Bruliński z kl. III B, Weronika 
Kołaczkowska z kI. III A i Kamila Kaczmarek z kI. U A. 

W konkursie Ekologicznym klas IV-VI I miejsce zajął 

Hubert Sokołowski z kl. VI B, II miejsce Patrycja 
Olszewska z kI. VI B, III miejsce Karol Szabłowski z kl. VI 
A i Adriana Bajor z kl. V B. 

Po krótkiej przerwie dziewczęta z kl. IV A i V B pod opieką 
Moniki Chojnickiej przygotowały taniec ze wstążkami, 
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który bardzo podobał się naszym uczniom. 
Dużym zainteresowaniem uczniów cieszył się również kon
kurs plastyczny pod Hasłem "Moja Ziemia". Wszystkie prace 
były piękne i zdobiły salę gimnastyczną podczas festynu. 
Najbardziej pomysłowe zostały nagrodzone dyplomami i na
grodami rzeczowymi. 
Kolejnym punktem programu był pokaz mody ekologicznej . 
Stroje przygotowane były bardzo starannie i dobrze leżały na 
modelach - uczniach. W tym konkursie uczestniczyło 26 
uczniów. Komisji najbardziej podobały się stroje Agaty 
Chomontowskiej (kl. U A ) - I miejsce, Kingi Podgórskiej 
(kI. I C ) - II miejsce i Anny Chomentowskiej ( kl. II B ) -
III miejsce. 
Z klas starszych najpiękniej zaprezentowali się Paulina 
Jastrzębska (kl. V A) - I miejsce, Adraiana Bajor ( kI. V B) 
- II miejsce i Klaudia Podgórska ( kl . IV A) - III miejsce. 
W szyscy uczestnicy konkursu zostali nagrodzeni torbami 
ekologicznymi. 
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W przerwach między konkursami Dariusz Olszewski przy-
gotował z uczniami kl. V A i V B dwie scenki na temat 
udzielania pierwszej pomocy przedmedycznej. 
Kolejnym konkursem, w którym wzięły udział wszystkie 
klasy był konkurs na piosenkę o tematyce ekologicznej. 
Komisja Konkursowa nagrodziła uczniów kl. III A - I miej
sce, uczniów kI. III B - II miejsce, kl. I B zajęła III miejsce. 
W kategorii klas IV-VI zwycięzcą został Radosław Jakacld 
z kl. VI A - I miejsce, II miejsce zajęli uczniowie kl. VI B 
miejsce III miejsce zajęli uczniowie klasy IV B - Urszula 
Korytkowska i Kamil Nieciecki. Dyplomy i nagrody dla 
zwycięzców wręczyła wicedyrektor Elżbieta Skubich. 

Po przerwie emocje uczniów wzbudziła Familiada 
Ekologiczna. W tym konkursie rywalizowały ze sobą dru
żyny klas IV A i V A. Obie drużyny wykazały się wiedzą z 
zakresu ochrony środowiska. Ostatecznie wygrała drużyna 
klasy V A. 

Na zakończenie festynu uczniowie klas II A i II B przed
stawili inscenizację pt. "Baba Jaga u dentysty". W roli den
tystki wystąpiła Zuzanna Żebrowska z kl. II A, zaś rolę 
Baby Jagi odegrała Anna Rostkowska z kl. II B. 
Uczestnicy konkursu zostali nagrodzeni upominkami. Na
grody dla zwycięzców soki dla wszystkich uczestników 
zostały zakupione z Gminnego Funduszu Ochrony Środo
wiska. 
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Zwycięzcom konkursu gratulujemy, zaś wszystkim ucze
stnikom dziękujemy za aktywny udział w działaniach na 
rzecz ochrony środowiska przyrodniczego. 

Organizatorzy: 
Bożena Zaręba i Monika Chojnicka 

Konkurs plastyczny 
Najpiękniejsza ozdoba wielkanocna 
- NAJPIĘKNIEJSZA PISANKA 

Konkursy plastyczne w naszej szkole cieszą się dużym 
zainteresowaniem. Dzieci uwielbiają rywalizować 

szczególnie wtedy, kiedy mogą wykazać się twórczo 
a tematem są ozdoby świąteczne . Tym razem uczniowie 

mogli wykonać pisankę metodami tradycyjnymi lub wykonać 
barwny projekt pisanki - pracę plastyczną techniką dowolną. 
Wielu uczniów dostarczyło nie jedną ale kilka prac. Komisja 

konkursowa miała przed sobą nie lada zadanie. 

W kategorii klas I-III: I miejsce otrzymał Mateusz 
Chodkowski z kI. I A, II miejsce zajęły pisanki Ewy 
Supińskiej z kI. II A, III miejsce przypadło Kindze 

Podgórskiej z kl I C oraz Aleksandrze Tyszka z kl. II C 
Wyróżnienie otrzymali: Agnieszka Gontarz kl. III C, Hubert 

Wysocki kI. III A, Mateusz Jastrzębski kl. III C, Hubert 
Kłosek kl. III B, Olga Dmochowska kl. III A, Patryk Płocki 
kI. I A, Maksymilian Szymański kl. I C, Marta Boguska kI. 

III B, Dawid Baczewski kI. III A, Natalia Nieciecka kI. II A, 
Dorota Sawicka kl. I C, Klaudia Jankowska kl. I C, 

Katarzyna Olszewska kI. III B, Rafał Kamionowski kI. I A, 
Anna Rostkowska kI. II B, Patrycja Gromek kl. II B, 

Wiktoria Piaścik kI. III A, Anna Klimaszewska kl. I C, 
Natalia Domalewska kI. I C, Dominika Mierzejewska kI. I C, 

Paweł Rostkowski ki. I A, Natalia Tyszka kl. I B, 
Aleksandra Kuklińska kI. III A. 

W kategorii klas IV - VI: I miejsce zajęła Emilia Wysocka 
z kI. V A, II miejsce - Urszula Korytkowska z kl. IV B, III 

miejsce - Joanna Przyborowska kl. IV A 
Wyróżnienie otrzymali: Justyna Długokęcka z kI. IV A, 

Weronika Baczewska kI. IV A, Damian Godlewski kl. V A, 
Patrycja Godlewska kI. IV A, Aleksandra Supińska kl.V A, 

Edyta Baczewska kI. IV B, Paulina Jastrzębska kI. V A, 
Paulina Zalewska kl. IV A, Adam Bruliński kl. V B, 

Katarzyna Kaszuba kI. IV B. 
(a. g-s) 
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NASZA SZKOŁA 
Nasza szkoła stawia na wszechstronną współpracę z 

rodzicami i lokalnym środowiskiem. Rodzice nie tylko bar
dzo chętnie uczestniczą w uroczystościach szkolnych, ale 
także biorą czynny udział w ich przygotowaniu. Jesteśmy 
wdzięczni rodzicom za pomoc w organizacji ślubowania kl. 
I, Dnia Edukacji, Wigilii szkolnej, itp. 

Rodzice są bardzo zaangażowani w życie szkoły. Znają 
nasze potrzeby i przychodzą z pomocą. Bardzo często 

odrywają się od własnych obowiązków, aby zawieźć uczniów 
na zawody sportowe. Z własnych materiałów wykonali 
scenę, którą wykorzystujemy w czaSle uroczystości 

szkolnych. 

Sami dostrzegają potrzebę różnorodnego wspierania naszej 
szkoły. W ostatnim czasie przekazali w darze do biblioteki 
szkolnej cykl książek dotyczących wschodnich losów 
Polaków. 

Możemy liczyć na rodziców, jeżeli chodzi o pomoc przy od
nawianiu sal. Dzięki ich ogromnemu zaangażowaniu 

wyremontowaliśmy pomieszczenie świetlicy szkolnej oraz 4 
sale lekcyjne. Zajęcia świetlicowe prowadzone w kolorowej 
sali cieszą się dużym zainteresowaniem wśród uczniów. 
Dzieci po zajęciach lekcyjnych miło i pożytecznie spędzają 
czas w oczekiwaniu na swoich rodziców. 

Rodzice nie szczędzą własnego czasu, wysiłku oraz 
środków, aby nasza placówka wyglądała pięknie i kolorowo. 
Dowodem na to jest m.in. zakup wykładzin dywanowych do 
klas O - III. 

Szkoła, wychodząc na przeciw potrzebom lokalnego środo
wiska, udostępniła swoje pomieszczenia, w których od
bywają się szkolenia dla rolników. Między innymi odbył się 
kurs komputerowy, w którym uczestniczyło 14 mieszkańców 
Szczepankowa. Obecnie panie chętnie biorą udział w kursie 
gastronomicznym z elementami kelnerstwa. 

Dbamy o wszechstronny rozwój naszych uczniów. Ściśle 
współpracujemy z łomżyńskim Teatrem Lalki i Aktora. 
Uczniowie chętnie uczestniczą w przedstawieniach tego 
teatru. 20 kwietnia br. dzieci z klas O - III obejrzały spektakl 
pt. Kopciuszek". Następnie wzięły udział w zajęciach tanecz
nych i plastycznych zorganizowanych w Regionalnym 
Ośrodku Kultury w Łomży. Z ogromnym zaciekawieniem 
oglądały kostiumy łomżyńskiego zespołu pieśni i tańca 

zgromadzone w tamtejszej kostiumerni. 

Dzieci z oddziału przedszkolnego naszej szkoły w tym roku 
po raz pierwszy wzięły udział w konkursie plastycznym o 
tematyce wielkanocnej zorganizowanym przez Niepubliczne 
Przedszkole "Wesołe słoneczko" w Łomży. Za udział po
dziękowania otrzymały dzieci i ich wychowawczyni. 

Arkadiusz Twardowski 
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Baje, bajki i bajeczki 
W czwartek 25 marca czworo uczniów klasy drugiej 

uczestniczyło w gminnym konkursie recytatorskim "Baje, 
bajki, bajeczki", który corocznie odbywa się w Gminnym 
Ośrodku Kultury w Śniadowie. Podczas konkursu jury miało 
trudne zadanie z wyłonieniem zwycięzców, albowiem każdy 
z uczestników był bardzo dobrze przygotowany i świetnie 
prezentował się przed widownią. Pierwsze miejsce z 
kategorii klas I - III zajęła uczennica pierwszej klasy ze 
szkoły podstawowej w Uśniku. Drugie miejsce w tej samej 
grupie wiekowej zajęła uczennica naszej szkoły Laura Kobus 
żywiołowo recytując wiersz pt. "Samochwała". 

Na wszystkich uczestników oczekiwało wiele atrakcyjnych 
nagród oraz słodki poczęstunek. (at) 

Pamięci ofiar 
katastrofy pod Smoleńskiem 
W poniedziałek 12 kwietnia uczniowie, nauczyciele i 
pracownicy Szkoły Podstawowej w Szczepankowie głęboko 
wstrząśnięci tragicznymi wydarzeniami minutą ciszy uczcili 
pamięć tych, którzy zginęli w katastrofie lotniczej 
10.04.2010 r. 

Na lekcjach nauczyciele przybliżyli uczniom wydarzenia 
sprzed siedemdziesięciu lat. Wieczorem o godzinie 1900 w 
kościele parafialnym w Szczepankowie odbyła się msza 
święta, podczas której licznie zgromadzeni mieszkańcy 

Szczepankowa i okolicznych wiosek, uczniowie i nauczy
ciele szkół w Szczepankowie i Uśniku, delegacja Urzędu 
Gminy w Śniadowie oraz drużyna Ochotniczej Straży Po
żarnej ze Szczepankowa modlili się za ofiary tragicznego 
wypadku pod Smoleńskiem. 

(at) 
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onknrs Bibliot:.::;.e:;;:ki:;.J· S~z:;:,:k~o,;:.ln;.::.e'::J·t-_________ _ 

Czy znasz 
twórczość Małgorzaty Musierowicz? 

Małgorzata Musierowicz to autorka wielu ciepłych i 
pełnych humoru książek dla dzieci l młodzieży, 

zdobywających miłośników wśród coraz to młodszych 

pokoleń. Nie sposób nie wyróżnić wśród nich powieści 

wchodzących w skład cyklu Jeżycjada. 
Aby przybliżyć Jeżycjadę uczniom zorganizowałam kon

kurs czytelniczy Czy znasz twórczość Małgorzaty 

Musierowicz? Wzięły w nim udział dziewczęta z klas star
szych. Odpowiadały na pytania związane z treścią Kłam
czuchy oraz Nutrii i Nerwusa, rozszyfrowały kto kryje się 

pod tajemniczymi przezwiskami, jakie nadaje swoim bohate
rom Musierowicz. 

Laury przypadły uczennicom klasy V A ( wych. Halina 
Kończyk) - I miejsce zajęła Emilia Wysocka, II Izabela 
Wysocka, miejsce III przypadło Paulinie Jastrzębskiej. 

Wyróżniono Patrycję Boryszewską z klasy V B ( wych. 
Małgorzata Alachamowicz). 

Dla wielu przygoda z Jeżycjadq jeszcze się nie skończyła. 
Ku radości bibliotekarza, kolejne tomy opowiadające o przy
godach sióstr Borejko i ich przyjaciół wciąż trafiają do rąk 
zainteresowanych czytelniczek. 

Małgorzata Świtajewska 

Konkurs lastycZlly. _________ _ 

Nasz Patron 
Pod koniec marca został rozstrzygnięty Szkolny Konkurs 
Plastyczny "Nasz patron". Komisja nagrodziła i wyróżniła 
następujących uczniów: 

Klasy przedszkolne: I miejsce - Anastazja Anna Olszewska 
kl. O A, II miejsce - Mikołaj Michalski kl. O B, III -
Agnieszka Korytkowska kI. OB. 
Wyróżnienia otrzymali: Robert Modzelewski kl. O A, Kaja 
Kuklińska kl. O A, Weronika Wybraniak kl. O A, Justyna 
Krajewska kl. OA, Weronika Jarnutowska kI. O B, Anna 
Grzymała kl. O A, Paulina Bieńkowska kI. O A, Paweł 

Saniewski kI. O B, Mateusz Laskowski kI. O B, Łukasz Bajor 
- przedszkole, Adam Szulakiewicz - przedszkole, Adam 
Zalewski kI. O B, Dominika Jastrzębska kI. O B, Konrad 
Kulesza kI. O B, Paweł Jankowski kl. O B. 

Anastazja Anna Olszewska kl. O A 
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Klasy I- III: I miejsce Aleksandra Tyszka kI. II A, II miejsce 
- Paweł Rostkowski kl. I A, III miejsce - Marek Bruliński kI. 
I A i Magdalena Zalewska kI. II A 

Wyróżnienia otrzymali: Aleksandra Jakubiak kI. II B, 
Weronika Kołaczkowska kI. III A, Patrycja Gromek kI. II B, 
Aleksandra Marczak kl. III A, Anna Klimaszewska kl. I C. 
Piotr Modzelewski kI. II A. 

Aleksandra Tyszka kl. II A 

Klasy IV-VI: 

I miejsce - Paulina Zalewska kl. IV A 
II miejsce - Izabela Wysocka kI. V A 

III miejsce - Justyna Długokęcka kI. IV A 

Paulina Zalewska kl IV A 

Konkurs przygotowała 
i przeprowadziła: 

Agata Gaicka- Sagało 
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ROBOTY wkraczają do 
podlaskich obór (część II) 

Pierwszy robot 
w województwie podlaskim 

Pierwszym rolnikiem w województwie podlaskim, który 
zakupił i zainstalował w swojej oborze robota udojowego 
VMS firmy DeLaval jest Tomasz Bruliński ze wsi Osobne 
w gminie Śniadowo, powiecie łomżyńskim. Rolnik od wielu 
lat prowadzi gospodarstwo o powierzchni 55 ha w tym 10 ha 
dzierżaw podporządkowanych produkcji pasz dla 
posiadanego bydła mlecznego. Jeszcze do niedawna 
utrzymywał on 30 krów dojnych dojarką rurociągową w 
tradycyjnej oborze stanowiskowej. Stado posiada imponującą 
wydajność ponieważ w 2008 roku średnio od krowy rolnik 
uzyskał 9013 kg mleka o zawartości 4,42% tłuszczu i 3,47% 
białka. Pierwszego robota udojowego widział 10 lat temu na 
wystawie w Danii, ale jak sam mówi - była to ciekawostka 
targów. Po drugim wyjeździe, tym razem na Łotwę zobaczył, 
że może to działać w oborze na skalę przemysłową. Ponie
waż myślał o poprawie warunków dobrostanu zwierząt w grę 
wchodziła budowa nowej obory i jak mówi - pomyślałem, że 

jak mam budować to tylko pod robota udojowego. W 
poszukiwaniu koncepcji pojechałem z firmą DeLaval do 
Bawarii i znalazłem to czego szukałem . 

Na bazie wiaty na maszyny zbudowana została nowoczesna 
obora z 61 stanowiskami dla krów, gdzie konstrukcja jest 
stalowa, okładziny drewniane, a środek wypełniony wełną 
mineralną. Dach wykonany jest z płyty warstwowej . Obora 
jest wolnostanowiskowa w systemie bezściołowym. Gnojo
wica zbierana jest zgarniakiem i pompowana do wol
nostojącego zbiornika. Pierwszego września 2009 roku 
rozpoczął w niej pracę pierwszy robot udojowy VMS w 
województwie podlaskim. 

Oto pierwsze wrażenia Tomasza Brulińskiego. 
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Krowa w boksie udojowym (gosp. Tomasza Kurpiewskiego) 

Do tego dokupiłem jeszcze 40 sztuk i obecnie doję 60 
krów. Pierwszy miesiąc był trudny, ponieważ krowy musiały 
nauczyć się "nowego życia", aja obsługi programu kompute
rowego zarządzającego całym stadem w tym dojeniem. To 
właśnie komputer zarządza robotem, stacją pasz, przemiesz
czaniem się krów w oborze i zbiornikiem na mleko. Ja muszę 
wprowadzać dane dotyczące stanu fizjologicznego krów ich 
żywienia, aby komputer mógł realizować określone po
lecenia. 

Po trzech miesiącach od pierwszego dojenia zaczynam się 
do tego przyzwyczajać, a telefon alarmowy odzywa sie coraz 
rzadziej. 

Przyjrzyjmy się dokładniej robotowi udojowemu 

Z informacji uzyskanych u Tadeusza Demby Dyrektora 
Regionu DeLaval Sp. z 0.0. wynika, że oferowany przez nich 
robot udojowy VMS zdobywa krajowy rynek mleczarski. 

Do chwili rozmowy sprzedali 22 roboty z czego połowa 
już pracowała, a kolejne były montowane. - Decydując się 

na naszego robota mówił Tadeusz Demby rolnik poprawia 
komfort swojej pracy i ma większą swobodę dysponowania 
czasem, ale nie może się bać techniki komputerowej. Nasz 

Pierwsza uwaga jest taka, że robot daje duże możliwości robot udojowy VMS składa się ze stanowiska udojowego dla 
dojenia i zarządzania stadem, ale nie zastępuje człowieka. krów ze stacją paszową i wielofunkcyjnego hydraulicznego 
Początkowo myślałem, że urządzenie będzie działało beze ramienia, które: 
mnie, ale czas zweryfikował te myśli . - umożliwia dój krów o różnej budowie wymienia 

Nie wynika to nawet z tego, że robot nie wykona jakichś - szybko odnajduje strzyki 
czynności bez obsługi. Są sprawy drobne - zawiesi się kom- - zapamiętuje ich położenie 
puter, ale są też problemy wynikające z aktualnej infrastruk- - nie jest zainstalowane na stałe pod krową 
tury np.: brak wody w sieci - robot stoi, zanik prądu w sieci - ma łatwy dostęp do wymienia. 
_ robot stoi. Potrzebny jest więc agregat, który sam będzie Całości dopełniają urządzenia elektroniczne sterujące pracą 
się włączał przy spadku napięcia oraz własne źródło wody, robota. Optymalna liczba krów, którą może obsługiwać to 
aby uniezależnić się od obecnych dostawców, czy inaczej 65-70 sztuk. 
mówiąc zdywersyfikować źródła dostaw. Nie chciałbym za Ajak działa? 
mocno narzekać, ale w naszej rzeczywistości w czasie gdy Otóż krowa po wejściu do robota po jej zidentyfikowaniu 
wszyscy zaczynają doić naprawdę występują spadki napięcia otrzymuje porcję paszy treściwej, a ramię robota osobnym 
prądu i ciśnienia wody. To są sprawy techniczne, inna sprawa kubkiem do czynności przebojowych stymuluje, myje i 
to bydło. Uwzględniając sugestie doradców z firmy DeLaval, osusza strzyk oraz odprowadza pierwsze strugi mleka. 
żeby nie przenosić ze starej obory problemów z krowami do Następnie zakładane są właściwe kubki udojowe z których 
nowej obory z 30 krów wybrałem 20 i zacząłem je przez każdy rozpoczyna dój zaraz po założeniu i w chwili gdy 
kilka dni rozregulowywać dojąc o różnych porach. Po przepływ mleka jest za mały ramię zdejmuje go. Dzięki temu 
wejściu do nowej obory zachowywały się więc przyzwoicie. nie występująpustodoje w poszczególnych ćwiartkach . 
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Drugie miejsce, ale z dwoma robotami 

Tadeusz Jankowski ze wsi Jakać Borki w gmInIe 
Śniadowo jest drugim rolnikiem, który w swoJeJ oborze 
zainstalował roboty udojowe VMS firmy DeLaval, ale 
pierwszym u którego funkcjonują dwie jednostki. Wynika to 
z tego, że jak mówi właściciel - doiłem już 100 krów o 
średniej wydajności 7585 kg mleka w 2008 roku w nowej 
oborze wolnostanowiskowej wyposażonej w halę udojową 
2x6, ale kłopoty zdrowotne żony i brak rąk do pracy 
spowodowały, że musiałem podjąć decyzję. Albo ograniczam 
produkcję i nie będę mógł w pełni wykorzystać 

wybudowanej obory, albo wprowadzam nowoczesną 

technologię, która pomoże mi obsłużyć posiadane stado. Jak 
widać wybrałem to drugie, zainstalowałem dwie jednostki 
robota udojowego VMS i 27 października rozpocząłem 

pierwszy dój. Oj co to był za dój. Ze względu na 
kalibrowanie każdej sztuki i zmianę kierunku ruch krów (do 
hali wchodziły z prawej strony i wychodziły w lewo, a do 
robota odwrotnie z lewej wejście w prawo wyjście) 

zakończył się on o 4 nad ranem. Około miesiąca trwało 
przystosowanie krów zanim zaczęło w miarę dobrze 
funkcjonować. Oczywiście krowy młodsze przyzwyczaiły się 
wcześniej , a starsze dłużej opanowywały zaistniałe zmiany. 
Ja nie spałem pierwsze trzy noce, ale potem jakoś poszło. 
Teraz po miesiącu jak zacznę wspominać to chce mi się 

śmiać, ale po tygodniu dojenia przyszła taka myśl, że w 
jednej chwili wróciłbym do hali udojowej , ale już jej nie 
było , ponieważ roboty są zainstalowane na jej miejscu. 
Dzięki serwisowi, który staje na wysokości zadania i usuwa 
na bieżąco drobne usterki nieraz powodowane i przeze mnie, 
bo z tą obsługą komputera różnie bywa, wszystko jest w 
porządku . Mam też to szczęście, że serwis praktycznie 
"czeka pod oborą" bo montują kolejne roboty u sąsiadów. 
Ale jak wyjadą ze wsi może być kłopot. 

Rolnik prowadzi gospodarstwo o powierzchni 80 ha w tym 

Monitor dotykowy pokazujący aktualne funkcje 
(gosp. Tomasza Kurpiewskiego) 

30 ha dzierżaw. Produkcja polowa to głównie uprawa 
kukurydzy i użytków zielonych, aby zapewnić paszę dla 
krów. Obecnie po zakończeniu inwestycji doi 90 krów, ale 
aby efektywnie wykorzystać roboty JUZ myśli o 
powiększeniu stada bo są one w stanie obsłużyć w ruchu 
ciągłym około 130-140 krów. 

Co na to Lely? 

Choć firma Lely ma wieloletnie tradycje w ulepszaniu 
techniki doju w Holandii gdzie jest jej siedziba i jak już 
wspomniałem stworzyła pierwszego robota udojowego na 
świecie to rynkiem polskim zainteresowała się dopiero 
niedawno. Oficjalnie firma o nazwie Lely Center z siedzibą 
w Bydgoszczy rozpoczęła działalność we wrześniu tego 
roku. Jak mówi Joanna Aerts przedstawicielka firmy ds. 
marketingu - Firma Lely kieruje się filozofią wolności 

wyboru krowy, polegającą na tym, że krowa decyduje co w 
danej chwili chce robić: odpoczywać, jeść czy być dojoną. W 
związku z tym zmiana systemu doju w przypadku instalacji 
naszego robota trwa bardzo krótko, ponieważ nie instalujemy 
bramek kierunkowych wymuszających ruch krów w oborze, 
a tylko zmieniamy halę na robota. Można powiedzieć - rano 
doimy halą udojową, a wieczorem robotem udojowym Lely 
Astronaut A3 Next. A oto jak działa nasz produkt: krowa 
wchodząc do robota jest ważona na wadze z czujnikami 
nacisku zainstalowanymi w podłodze co pozwala na 
dokładniejsze zlokalizowanie ramieniem robota ustawienia 
strzyków w wymieniu. Poza tym otrzymujemy na bieżąco 
dane o wadze krów. Ramię robota znajduje się cały czas pod 
krową i po jej wejściu odczytaniu numeru i podaniu dawki 
paszy treściwej specjalne szczotki przygotowują wymię do 
doju czyszcząc je i pobudzając do wydzielania oksytocyny. 
Po tej czynności szczotki są dezynfekowane, a ramię robota 
za pomocą systemu lokalizowania strzyków skanuje wymię, 

a następnie nakłada kubki udojowe. 
Dój rozpoczyna się już po założeniu pierwszego kubka 

udojowego i każda ćwiartka jest traktowana indywidualnie 
czyli kubki zdejmowane są po wydojeniu, aby nie było 

pustodoju i czyszczone parą w temperaturze 450 oC co 
likwiduje 99% bakterii, a następnie spłukiwane wodą. 
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Trzecie gospodarstwo na Podłasiu z robotem 

Tomasz i Elżbieta Kurpiewscy prowadzą we wsi Jakać 
Borki w gminie Śniadowo gospodarstwo o powierzchni 46 ha 
w tym 10 dzierżaw i utrzymują w nim 60 krów. Zadaniem 
użytków rolnych jest więc produkcja pasz objętościowych, a 
pasze treściwe pochodzą z zakupu. Jak mówi gospodarz -
zdecydowałem się na zakup robota udojowego ponieważ nig
dy nie lubiłem doić krów. Czynność tę wykonuje żona, a ja 
zajmuję się innymi pracami przy obsłudze inwentarza. Z 
uwagi jednak na to, że nigdy nie da się oddzielić tych czyn
ności i ja muszę nieraz doić. Do tej pory utrzymywaliśmy 
około 60 krów o wydajności za 2008 rok 8992 kg mleka od 
sztuki. Chcąc więc ulżyć w pracy żonie , podjęliśmy decyzję 

o zakupie robota udojowego VMS firmy DeLaval. Decyzja ta 
pociągnęła za sobą konieczność budowy nowej obory wol
nostanowiskowej w systemie bezściołowym, w której robot 
został zainstalowany. 12 listopada 2009 r. o godz. 13 za
częliśmy pierwszy dój robotem, a skończyliśmy go około 22. 

Krowy w poczekalni gosp. Tomasza Kurpiewskiego 

Następne były już zdecydowanie krótsze, ponieważ tylko 
podczas pierwszego doju następowała kalibracja wymienia 
każdej krowy. Po zapamiętaniu układu wymienia teraz robot 
szybko znajduje poszczególne strzyki. Przez pierwsze dwie 
noce spaliśmy "jak zając pod miedzą" i czekaliśmy na 
dzwonek alarmu. Wystarczył jednak tydzień czasu, aby 
krowy dostosowały się do nowego sposobu doju. Wcześniej 
doiliśmy w hali udojowej lx6, a na trzy dni przed 
uruchomieniem nowej obory wyprowadziliśmy krowy na 
"spacer", aby zapoznały się z nią, zainstalowanym systemem 
wygrodzeń i przeszły przez robota udojowego. To chyba 
wpłynęło na szybkie dostosowanie się krów. Po dwóch tygo-

Montaż robotów udojowych w gosp. Tadeusza Milewskiego 

dniach jakie minęły wszystko wraca do normy, ale urzą

dzenie jest skomplikowane i trzeba będzie sporo czasu, aby 
je dokładnie poznać. Teraz czeka nas powiększenie stada, aby 
zapewnić optymalną ilość krów do doju w robocie i żeby 
nasza inwestycja nie tylko efektowna, ale i efektywna. 

Robota sprzedała też GEA WestfaliaSurge 

W rozmowie przeprowadzonej z Ronaldem Polniakiem 
dyrektorem sprzedaży w GEA WestfaliaSurge powiedział on 
- sprzedaliśmy jedno urządzenie i dalej oferujemy je rol
nikom. Uważam jednak, że wprowadzenie robota udojowego 
do gospodarstwa wymaga dużej wiedzy rolnika nie tylko na 
temat dojenia krów, ale również zarządzania stadem, nowo
czesnego myślenia i dopiero wtedy inwestycja taka może od
nieść sukces. 

Ajak działa robot Mlone? 
Gdy krowa zostanie rozpoznana w boksie, komputer 

dopasowuje go do jej wymiarów, odmierza określoną dawkę 
paszy treściwej i podjeżdża ramię robota, które zakłada kubki 
udojowe na strzyki. 
Bezpośrednio po ich założeniu następuje czyszczenie 

strzyków, przeddajanie, stymulacja i dój a następnie 

zdejmowanie kubków, które są płukane. W rozwiązaniu tym 
jest możliwość połączenia kilku boksów szeregowo, które 
będą obsługiwane przez jedno ramię robota. 

Były trzy, jest czwarte 

Kolejne gospodarstwo, w którym zamontowany został robot 
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Montaż robotów udojowych w gosp. Tadeusza Milewskiego 

Podsumowanie 

Jak widzimy w przedstawionym artykule "robotyzacja" 
doju krów może być taką rewolucją techniczną kolejnej 
dziesięciolatki jak opisane we wstępie do artykułu nowości, 
które weszły do użycia na przełomie XX i XXI wieku. Jak 
rozwijał się będzie rynek robotów udojowych i jakie będą 
refleksje na temat ich funkcjonowania u opisanych rolników 
za kilka miesięcy, przedstawimy w niedalekiej przyszłości. 

Alina i Henryk Śledziewscy 

b dziesz MYŁ Z 
Tam, gdzie na świecie nie ma wody ludzie po prostu nie mieszkają. Tam, 

gdzie woda była w miarę rozwoju cywilizacji , zaczęto wodą dziwnie go
spodarzyć , co doprowadziło do jej braku. Jest więc o co się niepokoić. 

To nie ropa naftowa - jak sądzono - ale woda będzie naj prawdo
podobniej w przyszłości przyczyną konftiktów lokalnych i 
międzynarodowych. Historia współczesna zna udział regularnych armii w 
konflikcie o wodę. To armie Syrii i Izraela starły się w walce o panowanie 
nad północnym Jordanem. Używane do nawodnień na wielką skalę , jego 
wody w coraz mniejszych ilościach docierają do Morza Martwego, naj niżej 
położonego zbiornika wody słonej na świecie. Morze Martwe kurczy się 

grożąc katastrofą ekologiczną całego regionu. Pewnie niewielu z 
czytelników zdaje sobie sprawę, że u podłoża konfliktu izraelsko -
palestyńskiego tkwi spór o dostęp do wód Jordanu. Zarzewie wojen 
lokalnych o dostęp do wody przeżywa Afryka. Bez Nilu nie obejdzie się 

gospodarka państw nad nim leżących. Wojna o Nil wisi na przysłowiowym 
włosku. Najbiedniejsze państwa świata są biedne także dlatego, że brak 
im dostępu do wody. 
Według danych ONZ z powodu braku wody lub złej jej jakości dziennie 

umiera 10 tysięcy dzieci. W najbliższym dwudziestoleciu z powodu braku 
wody umrze więcej ludzi niż z powodu AIDS - najgrożniejszej choroby 
przełomu wieków. Gdzie tkwią zasoby wody tak bardzo spragnionej przez 
miliony ludzi? Największym jej rezerwuarem są lodowce - to aż 69% 
zasobów wody słodkiej na naszym globie, 30% zawierają tzw. wody 
podziemne, a zaledwie 1 % zasobów wody słodkiej to rzeki i jeziora. 
Jak to wszystko się ma do gigantycznych powodzi nawiedzających świat? 
Odpowiedż nie jest prosta choć dość oczywista. Na wskutek zmian w 
środowisku przyrodniczym, przez ogołocenie z roślinności zboczy gór, 
przez gigantyczne wycinanie lasów i pozbawianie powierzchni ziemi 
działających jak najdoskonalsze gąbki mchów, przez odwadnianie 
polderów, zurbanizowanie naturalnych rozlewisk rzek i ich tzw. regulację , 

rzeki nie są w stanie pomieścić gwałtownie spływających wód. Woda 
spływająca rzekami do mórz i oceanów ulega zasoleniu i zostaje stracona 
dla prostej konsumpcji. Większość budowli hydrotechnicznych, miast 
sytuację tą poprawić, w gruncie rzeczy ją pogarsza pochłaniając przy tym 
ogromne środki finansowe. 

Ajak to się ma do naszego gminnego dobra wspólnego? 
Nie mamy wielkich rzek. Nie czerpiemy z tych rzek wody dla własnych 

potrzeb lecz z głębi ziemi , te zaś , z punktu widzenia ludzkiego są 

nieodnawialne. Tymczasem beztroska gospodarka sprawia, że wody 
podziemne bywają zanieczyszczane. Na terenie naszej gminy jest 
przynajmniej kilkadziesiąt studni przydomowych, wiele studni głębinowych 
i stanowią przez to potencjalne żródło zanieczyszczeń wód podziemnych. 
Wiele świadczy też o tym, że około 30% ujmowanej dla spożycia wody jest 
marnotrawione przez nieszczelne sieci, niedbalstwo i bezmyślność 

użytkowników. Efekt jest taki, że mamy coraz mniej dobrej wody, coraz 
więcej zanieczyszczonej. 

Czytelniku, gdy będziesz mył zęby a z kranu nieprzerwanie wypływać 
będzie woda, przypomnij sobie choćby niektóre dane z raportu organizacji 
międzynarodowych: 

- Ziemię zamieszkuje 6,1 miliarda ludzi, 
- około 2,8 miliarda ludzi wydaje na życie mniej niż 2 dolary dziennie, 
- wykorzystanie bogactw naturalnych przekracza rocznie o 20% zdolność 
naszej planety do regeneracji, 
- w wyniku tzw. efektu cieplarnianego wzrasta temp. na Ziemi, 
- pod wpływem niektórych związków chemicznych niszczy się warstwa 
ozonowa chroniąca Ziemię przed promieniowanie ultrafioletowym, 
- ponad 11. tys. gatunków fauny grozi zagłada w najbliższych dekadach, 
- kurczy się powierzchnia lasów - płuc Ziemi, 
- 1,1 miliarda ludzi nie ma dostępu do wody zdatnej do picia, 
- gwałtownie zwiększa się obszar ziemi zdegradowanej. niezdolnej do 
produkcji rolnej. 
- blisko 1/3 łowisk ryb uznana jest za przetrzebioną. 

zdulewicz 

Nasza Grrina - Nr 2/37 - 2010 



Konkursy dla gimnazjalistów 

20 kwietnia 2010 roku uczestniczyliśmy równolegle w 
dwóch konkursach zorganizowanych przez Zespół Szkół 

Centrum Kształcenia Rolniczego w Starym 
Lubiejewie: "BEZPIECZEŃSTWO w RUCHU DROGO
WYM" oraz "PROMOCJA ZDROWEGO STYLU ŻYCIA" . 
Patronat nad przebiegiem pierwszego konkursu objął 

Wojewódzki Ośrodek Ruchu Drogowego w Ostrołęce. 

Drugiemu konkursowi patronowało Mazowieckie Centrum 
Polityki Społecznej w Warszawie. Czwórka uczniów: Magda 
i Maciek z klasy III (op. p. Barbara Truszkowska) oraz 
Grzesiek i Mariusz z klas II (op. p. Tomasz Szeląg) reprezen
towała Gimnazjum w Śniadowie w szeregu konkurencji. 
Były to testy z zakresu przepisów ruchu drogowego oraz 
udzielania pierwszej pomocy, jak i dotyczące problematyki 
zdrowego odżywiania. 

Po części teoretycznej, członkowie poszczególnych drużyn 
wykonywali zadania praktyczne. Grzesiek z Mariuszem ratowali 
życie poszkodowanemu w wypadku drogowym (fantom), Mag
da z Maciejem przygotowywali zdrową żywność. Drużyna 

męska musiała jeszcze dodatkowo wykazać się sprawnościąjaz
dy rowerem - przejazd 1S-metrowego odcinka w jak najdłu
ższym czasie. 

Mamy się czym poszczycić - Maciej zajął III miejsce w 
konkursie "PROMOCJA ZDROWEGO STYLU ŻYCIA". To 
nie koniec sukcesów - jako drużyna wywalczyliśmy również 
miejsce na podium. W obu konkursach łącznie uplasowaliśmy 
się również na III miejscu wśród 20 drużyn biorących udział w 
rozgrywkach. Otrzymaliśmy dwa dyplomy, ciekawe nagrody 
rzeczowe i upominki od organizatorów. 

Korzystając z okazji, dziękujemy p. Krzysztofowi Jankow
skiemu za zorganizowanie transportu na konkursy. 

Dzień Ziemi 2010 
~~~----------~ 

Rok 2010, decyzją Zgromadzenia Ogólnego ONZ, został 
ustanowiony jako - Międzynarodowy Rok Różnorodności 
Biologicznej. W naszym gimnazjum jego obchody prze
biegały pod hasłem "Piękna jest nasza Ziemia". 

Z uwagi na szeroką tematykę dotyczącą bioróżnorodności, 
każda z klas zobowiązała się do przygotowania i przed
stawienia określonego jej aspektu. Większość opracowań 

powstało w formie prezentacji multimedialnych. Zostały one 
zebrane i będą wykorzystywane na lekcjach jako cenne 
pomoce dydaktyczne. 
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Dzień Ziemi, który cyklicznie obchodzimy w naszej szkole, 
nie sprowadza się tylko i wyłącznie do wykonania przez 
uczniów okolicznościowych gazetek, do udziału w szkolnym 
apelu czy akademii. Nasza młodzież jest świadoma faktu, że 
należy dbać o środowisko naturalne. 

Od lat organizowane są zbiórki surowców wtórnych, 
zużytych baterii, tonerów, butelek PET. Corocznie 
uczestniczymy w akcji "Sprzątanie świata", wyjeżdżamy na 
zajęcia oświatowe do Muzeum Przyrody w Drozdowie, 
bierzemy udział w zajęciach Ośrodka Edukacji Ekologicznej 
"Brama na bagna" w Strękowej Górze. 

Tegoroczne obchody były znakomitą okazją do pod
sumowania zbiórek surowców wtórnych (makulatury i 
butelek pet). Uczniowie, z rąk Wójta Gminy Śniadowo 
i przedstawicielki firmy zajmującej się odbiorem wymie
nionych materiałów, otrzymali nagrody i pamiątkowe 

dyplomy. 
Dyrektor szkoły, p. Jadwiga Kamienowska, podziękowała 

młodzieży i nauczycielom za zaangażowanie w przygoto
wanie tegorocznego Dnia Ziemi. 

Tomasz Szeląg 
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W środowe popołudnie, 31 marca 2010 roku, 
uczestniczyliśmy w apelu przygotowanym z okazji 
zbliżających się Świąt Wielkanocnych. Tego typu apele są 
tradycją naszego gimnazjum. 

Narratorzy, Ewelina i Mateusz, wprowadzili nas w SWlą

teczny nastrój, w nastrój Wielkanocy, która należy do świąt 
radosnych. Chrystus wygrywa walkę ze smlercią. 
Świętujemy Zmartwychwstanie - największą i najpiękniejszą 
tajemnicę· 

Uczniowie przedstawili nam bogatą tradycję świąt, nie
zwykle barwną, której towarzyszy wiele obrzędów. Ich 
mnogość jest spowodowana zapewne zakończeniem wiel
kiego postu, kiedy to ludzie czekają z niecierpliwością na od
mianę. O części zwyczajów, tych najbardziej popularnych, 
wie chyba każdy. Są jednak i takie, o których młode 

pokolenie nie słyszało , a dzięki uczestnictwu w apelu mogło 
je naocznie poznać. 

Należą do nich np. topienie Judasza, które poprzedzano 
chłostaniem słomianej kukły oraz radosnym jej wleczeniem 
po ulicach. Wielkie grzechotanie miało przypominać wier
nym o pokucie i nakłaniać do pobożnych rozmyślań i prak
tyk. 

Pogrzeb żuru (wynoszenie z kuchni i wylewanie na ziemię) 
czy chociażby wieszanie śledzia na suchej gałęzi - to kara 
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dla wspomnianych potraw, które przez 40 dni "wyganiały" z 
jadłospisu mięso. 

Poznaliśmy smaki tradycyjnych wielkanocnych potraw. 
Byliśmy świadkami śmigusa-dyngusa. Dziewczyny już od 
świtu dygotały z podwójnego strachu. Przed oblaniem wodą, 
ale i przed tym, że pozostaną suche. 

Według tradycji, zmoczone tego dnia panny, miały mlec 
większe szanse na zamążpójście. Te natomiast, które nie 
zostały polane wiadrem wody lub nie wrzucono ich do rzeki, 
stawu, czy chociażby koryta - czuły się obrażone. 

Zostaliśmy poczęstowani cukierkami przez wielkanocnego 
zajączka. Nie zapominajmy o zwyczajach, które są głęboko 
zakorzenione w naszej tradycji i wiele dla nas znaczą. Prze
kazujmy je młodszym pokoleniom. 

Młodzieżą przygotowującą okolicznościowy apel kierowały 
panie Joanna Adamska i Magdalena Szabłowska. 

Chórem szkolnym dyrygował pan Robert Kozikowski. 

Tomasz Szeląg 
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» program 
rozwoju 
bibliotek 

W ostatnim tygodniu marca nasze placówki otrzymały: 
komputery stacjonarne, laptop, rzutnik multimedialny, urzą
dzenia pełniące funkcję drukarki, faksu, skanera i kseroko
piarki oraz aparaty cyfrowe. 

W najbliższych dniach biblioteka będzie składała wniosek 
w ramach programu "Akademia Orange dla bibliotek" w celu 
pokrycia kosztów edukacji oraz popularyzacji i zwiększenia 
wykorzystania Internetu, a w szczególności kosztów dostępu 
do Internetu w filii wSzczepankowie. 

Foto z prawej: Dostawa sprzętu do biblioteki 
w Śniado wie i filii w Szczepankowie w ramach PRS 

Relacje ze spotkań 

Dnia 26 marca uczniowie gimnazjum spotkali się z dzien
nikarką i pisarką Małgorzatą Karoliną Piekarską. O swojej 
pracy i pasjach, pani Małgosia mówiła w ciekawy i inte
resujący sposób łącząc wykład z projekcją multimedialną. 

Znana i ceniona autorka książek Renata Piątkowska, spo
tkała się z dziećmi młodszymi w naszej bibliotece 19 kwiet
nia. Pisarka zajmująco opowiadała o swoich książkach. Dow
cipnie i z werwą mówiła o przysłowiach i zabobonach. Skąd 
się biorą? Co tak naprawdę znaczą? 

Dlaczego wydają się czasami dziwne? Do czego mogą 
się przydać? Dlaczego ludzie wierzą, że czarny kot jest 
pechowy, a czterolistna koniczyna przynosi szczęście? 

W swoim dorobku ma 16 książek, aktualnie pracuje nad 
książką o zwyczajach i tradycjach. 
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Spotkaniom towarzyszyła sprzedaż książek i rozdawanie 
autografów. 

"Polityka" pisze o bibliotekach: 

,,(. . .) czym dla upowszechnienia sportu mają być Orliki 
(budowane teraz w każdej gminie boiska piłkarskie), tym dla 
życia społecznego powinny być biblioteki. A nawet więcej: 

centrami cywilizacyjnymi. " 

Z przyjemnością zawiadamiamy, że w numerze tygodnika 
"Polityka" (nr 13, 27 marca 2010) Ewa Winnicka napisała o 
bibliotekach (Ewa Winnicka - dziennikarka, która 2 lata temu 
otrzymała najbardziej prestiżową nagrodę dziennikarską za 
reportaż społeczny) . 

Po raz pierwszy od momentu rozpoczęcia Programu 
Rozwoju Bibliotek ukazał się w mediach tak obszerny i kom
pleksowy materiał poświęcony bibliotekom. 

Zapraszamy do lektury! 
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PÓŁKA Z KSIĄŻKAMI Biblioteka 
/I' 

Publiczna Gminy Sniadowo 
70. ROCZNICA ZBRODNI KATYŃSKIEJ 

Prawdy nie da się zataić , choć na obiektywną relację o tej strasznej zbrodni czekaliśmy kilkadziesiąt lat. Słynna 
praca amerykańskiego dziennikarza jest nie tylko niezwykłym żródłem wiedzy na temat zbrodni , ukrywanej przez 
dziesiątki lat. Autor z pasją i precyzją opisał przyczyny, dzieje i próby jej zafałszowania , wyjaśnił , w jaki sposób 
stalinowskie prześladowania wpłynęły na losy Polaków. O tragedii katyńskiej opowiedział na przykładzie trzech 
rodzin. Ich dramat przedstawił na szerokim, rzetelnie udo-kumentowanym tle polskiej historii od 1939 po 1992 rok, 
gdy władze rosyjskie wreszcie opublikowały "Rozkaz nr 13", w którym Stalin osobiście nakazał rozstrzelanie polskich 
jeńców z Kozielska , Starobielska i Ostaszkowa. 

Rosyjski dziennikarz przedstawia zbrodnię katyńską. "Mocne i wciągające naświetlenie potwornej zbrodni , tym 
wstrętniejszej, że przez wiele lat otoczonej zmową milczenia, i tym bardziej gorzkiej, że do dziś ani jeden z jej 
sprawców nie poniósł kary .. . To ważne historyczne osiągnięcie , wykorzystujące niedostępne wcześniej sowieckie 
archiwa, a jednocześnie zmuszający do refleksji akt moralnego oskarżenia sowieckiego systemu (i niektórych 
wysoko postawionych, ale nie mających rozeznania ludzi Zachodu, którzy rozpowszechniali sowiecką wersję dziejów 
katyńskiego mordu)." 

Książka zbiera ważne teksty na temat stanowiska "nieoficjalnej" Rosji wobec zbrodni katyńsk i ej. Najważniejszy 

dokument, niedrukowany w Rosji , to opracowana przez grupę rosyjskich naukowców wyczerpująca ekspertyza (z 
1993 roku) , która uczciwie przedstawia zarówno przebieg zbrodni , jak i póżniejsze sowieckie kłamstwa o niej. 
Ponadto: oświadczenie Stowarzyszenia " Memoriał" i osobiste zapisy jego moskiewskich członków (Aleksandra 
Gurjanowa, Aleksieja Pamiatnycha, Nikity Pietrowa), które podają aktualny stan "procesowy", a także wiedzę , jaką 

udało się zdobyć o Katyniu w ciągu ostatnich dwóch dekad. Rosja a Katyń to głos Rosji niezależnej, nie poddającej 
się grze rosyjskich władz . 

Pierwsza tak wyczerpująca książka , obejmująca wszystko, co - pośrednio i bezpośrednio - dotyczy zbrodni 
katyńskiej. W chronologicznie ułożonych notach wybitny historyk omawia i wyjaśnia , jak doszło do sowieckiej 
okupacji , IV rozbioru Polski i do samej zbrodni , opisuje też dzieje "kłamstwa katyńskiego" . W kalendarium są m.in. 
zapiski z pamiętników i wiersze ofiar, fragmenty wywiadów i przemówień polityków, teksty rozkazów, komunikatów. 
Bogata ikonografia obejmuje czołówki gazet, ulotki , kadry z filmów propagandowych, plakaty, znaczki pocztowe, 
rysunki , czy karykatury. 

Katyńska zbrodnia - napisana z dbałością o szczegóły niewielka książka nieżyjącego już historyka Andrzeja 
Leszka Szcześniaka , odsłania okoliczności i przebieg mordu na oficerach polskich przetrzymywanych przez 
Sowietów w obozach w Kozielsku, Starobielsku, Ostaszkowie, Mińsku i Kijowie. Autor ujawnia jednocześn ie 
hipokryzję wielkich mocarstw ukrywających prawdę i zbrodniarzy odpowiedzialnych za wymordowanie inteligencji 
polskiej. Przejmujący wstęp do publikacj i napisał oca l ały świadek zbrodni - ks. prałat Zdzisław Peszkowski , Kapelan 
Rodzin Katyńskich i Pomordowanych na Wschodzie. 
/~---

Lasy śmierci to najbardziej aktualna i wszechstronna praca na temat wymordowania w 1940 r. przez NKWD tysięcy 
polskich jeńców. Tadeusz Kisielewski z jednej strony przedstawia najwyższej wagi dokumenty archiwalne, z drugiej 
zaś doprowadza narrację niemal do chwili obecnej, u kazując bieżący stan sprawy na podstawie naj nowszych odkryć 
i informacji prasowych. 

Barbara Kończyk 



Pomóżmy razem 
Bartusiowil 

Wychodząc naprzeciw ludzkim potrzebom, czasem 

dramatom i nieszczęściom , chcemy zachęcić Państwa 

. do włączena się w akcję niesienia pomocy tym, którzy jej 

potrzebują. 

Zwracamy się do Państwa z prośbą o pomoc 

i wsparcie finansowe dla 4-letniego Bartusia, który choruje 

na autyzm wczesnodziecięcy. 

Jego rodzice, z chwilą postawienia diagnozy, podjęli 

wszystkie możliwe starania w kierunku leczenia dziecka. 

Na dzień dzisiejszy stan zdrowia chłopca ocenia się na wy

soko rokujący, co oznacza, że intensywne leczenie me

dyczno-terapeutyczne może go uleczyć i dać szanse 

na normalne życie. 

Wiąże się to z ogromnym nakładem finansowym. Miesięczny koszt rehabilitacji 

i leczenia, stosowania diet (bez mleka, glutenu i cukru) to 3-4 tys. zł. Po roku 

intensywnej walki z chorobą rodzice Bartusia mają ograniczone możliwości 

finansowe. Wiąże się to z brakiem kompleksowego leczenia, a w konsekwencji może 

spowodować regres w rozwoju dziecka. 

Dlatego też, gorąco zapraszamy Państwa do wsparcia i włączenia się w tę akcję. 

Każdy gest dobrej woli przyniesie Bartusiowi i jego Rodzicom nowe szanse i nadzieję 

na start w dorosłe życie. 

Jeśli zechcecie Państwo dofinansować leczenie BARTUSIA, 

można to zrobić poprzez: 

• t 

, I 

Czas ucieka ... 
dajmy Bartusiowi szanse 

na normalne życie! 

Więcej informacji na stronie internetowej: 

Przekazanie 1 % podatku w zeznaniu 

Fundacja Dzieciom "Zdążyć z 

Chełstowskiego, KRS 0000037904 

podatkowym za 2009 r. 

pomocą" dla Bartosza 

Dokonanie wpłaty na subkonto: Fundacja Dzieciom "Zdążyć 

z pomocą", ul. Łomiańska 5, 01-685 Warszawa, Bank PKO S.A. II 

Warszawa, konto nr: 41 124010371111 00101321 9362, 

z dopiskiem: darowizna na leczenie i rehabilitację Bartosza 

Chełstowskiego 

http://www.ratujbartusia.zafriko.pl/ 
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